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Karácsonyi emlékezés
”Mikor gyermek voltam
Hittem a Mikulásban,
Hittem az Angyalokban,
És a Karácsonyfában.

Mikor felnőtt lettem,
A meséket elfelejtettem.
Csak olyanokat hittem,
Amiket el is érhettem.

Bucsi Zsolt-Tamás Gyermekké tettél (részlet)”

Karácsony táján az ember lelkébe mindig 
valamilyen gyermeki érzés költözik, ami sem-
mivel össze nem hasonlítható. Ilyenkor elenged-
heti magát és fantáziáját és még a racionális 
egyénből (mint magam is) érzelgős, könnyed és 
boldog lélek tör elő. 

Emlékszem……..
Emlékszem azokra a szegényes, de nagyon 

szép és érzelemdús karácsonyokra, amelyek-
ben gyermekkoromban volt részem. Számomra 
a karácsony, a Jézuska várása azóta is  a nagy 
„TITOK” marad. Akik ismernek, tudják, hogy 
én nem drága ajándékokra vágyom, hanem 
„titokot” szeretek kapni. 

Emlékszem egy apró kisleányra, aki beszaladt a 
lakás nem használatos – kicsit félelemkeltő – hely-
iségébe és ott egy feldíszített karácsonyfát lá-
tott, a szülők pedig nemes egyszerűséggel azt 
„hazudták” (ó bárcsak most is ezt tennék!), hogy 
biztosan megpihent ott a Jézuska, hozzánk majd 
a cseppnyi harangszó után jön a szobába….. És 
én elhittem……. titokot akartam kapni.

Emlékszem, már nagyobbacska koromban az 
osztálytársaim önállóan díszítették a karácsony-
fát, én még akkor sem hozakodtam elő, hogy 
ismerem a nagy titkot. Hagytam szüleimet ab-
ban a hitben, hogy én még hiszem a mesét (itt 
már én voltam a „hazug”) ……. titokot akartam 
kapni.

Emlékszem, a szépérzékkel megáldott 
nővérem által készített szaloncukor ízére, amit 
piros papírba csomagolt, akkor csak az kerülhe-
tett a fára. 

Emlékszem, a haj nélküli rongybabára, vagy 
a barnás színű mackóra, amelyik a karácsonyfa 
alatt csücsült. Nem kerülhetett a Macimúzeum-
ba, mivel a bátyám mindig kitalálta, hogy ját-
szunk vele orvosost és hamarosan kikerült belőle 
a tömés. Nem baj, bekötöztük. És még ez is szép 
emlékké homályosult.

És emlékszem, és emlékszem szinte minden 
karácsonyra, hisz azóta is megmaradt ugyanez 
a hangulat, ugyanaz a béke, ugyanaz az illat. 
Csak most már a szerepem változott.

 
„Néha a legapróbb családi hagyományok 

szülik a legdrágább emléket.” Nicole Wise 

Kicsit személyesre sikeredett karácsonyi meg-
emlékezésemmel szeretném az ünnep előtt meg-
nyitni minden olvasó szívét, hogy gondolkozzon 
el, mi is ér többet?! A bármelyik szupermarketben 
megvásárolható drága holmi, vagy a boldog 
együttlét, ahol családi béke költözik a szívekbe 
és az ünnep arról szól (legalább egy évben 
egyszer), hogy figyelünk és ráérünk egymásra. 
Tegyük a karácsonyt olyan kivételes ünneppé, 
amire 40-50 év távlatában is érdemes emlékezni, 
mint ahogy ez nekem megadatott.

Kívánok mindenkinek nagyon boldog, 
áldott, emlékezetes karácsonyt!

pbm
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ÜNNEPEK  

Élt egyszer egy ember megbüntette a lányát, amiért az 
eltüntette a drága pénzen vásárolt arany csomagolópapírt. 
Amiről az apa nem tudott, az az volt, hogy a lány hosszú 
órákat azzal töltött, hogy az aranypapírból kivágjon egy da-
rabot, amivel az apja számára készített ajándékot, és tette a 
fa alá. Amikor szenteste az apja meglátta az ajándékot, ki-
bontotta, látta, hogy a doboz üres. Azt mondta a lányának:

-Tudod kislányom, az úgy szokás, hogy ha valakinek 
ajándékot adunk, akkor nem szabad üres dobozt adni.

-De apa – így a lány – hiszen ez a doboz nem üres, tele 
van csókokkal, amiket én raktam el neked karácsonyra.

Az apa könnyeivel küszködve ölelte át a lányt, bocsánatá-
ért esedezve. A kislány átölelte apját és sírva bocsátott meg 
neki. Nem sokkal ezután a kislány meghalt egy balesetben. 
Az apa egész életén át az ágy alatt őrizte az arany dobozt. 
Amikor rosszul érezte magát, mindig kinyitotta a dobozt és 
egy emlékezetes csókot vett ki belőle így emlékezve az ő 
gyermekére, aki azt odatette.

Mindannyiunknak van ilyen aranydobozunk, amely tele 
van csókokkal gyermekünktől, családunktól, barátainktól, 
Istentől.

 Internetről: Hellenpach Rozália

Az arany csomagolópapír
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Szociális Munka Napja

Az Egyesített Szociális Intézmény munkatársa, Aszódi 
Tiborné vehette át idén a település Szociális Munkáért Díját. 
Az elismerést még értékesebbé teszi, hogy ezúttal maguk az 
érintettek, a szociális területen dolgozók dönthették el, ki a 
legméltóbb a kitüntetésre.

A Szociális Munka Napját – november 12-én – nyolc éve 
ünneplik a világban, Magyarországon hat esztendeje tiszte-
legnek a szociális ellátásban dolgozók előtt. Rákóczifalván 
tavaly volt először, hogy nem a Semmelweis nap, hanem 
külön ünnep keretében köszöntötték ezen a területen dolgo-
zókat. A szociális munkát végzők sokat tesznek azért, hogy 
megoldják az itt élők problémáit. Pedig nem egyszer ők ma-
guk is gondokkal küzdenek - fogalmazta meg az ünnepségen 
a település jegyzője. Dr. Varga János szerint éppen ezért a 
szociális munka teljes embert kívánó feladat, amit nem lehet 
más módon végezni, csak hivatástudattal. A szociális munka 
egyidős az emberrel. Hiszen a bajba jutottakkal mindig is 
törődtek az emberek. De egyidős az emberekkel az önzés is. 
A szociális feladatokat ellátók azonban ez elé teszik a má-
sok megsegítését - emelte ki köszöntőjében Tóth Lajos pol-
gármester. A település vezetője elmondta: idén először, hay-
gyományteremtő szándékkal a szociális területen dolgozók 
dönthették el, hogy munkájával ki érdemli meg leginkább 
a község elismerését. A kollégák pedig Aszódi Tibornét, az 
Egyesített Szociális Intézmény munkatársát találták legmél-
tóbbnak a díszes oklevélre, és a vele járó tárgyjutalomra. 

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata a közelmúlt-
ban két pályázatot is benyújtott közhasznú foglalkoztatás-
ra, és mindkettő támogatásra is talált a megyei munkaügyi 
központnál. Így a Falugondnokság december 1-jétől három 
hónapon át öt tartós munkanélkülit alkalmazhat, akik a te-
lepülés szépítésében vesznek részt. Ugyanakkor négyen az 
Egyesített Szociális Intézményben állhattak munkába. Ők 
szociális segítőként dolgoznak mintegy fél esztendőn át. 

A rákóczifalvi önkormányzat régi adósságát teljesítette 
azzal, hogy ötven év után felújította a ravatalozót — fogal-
mazta meg Tóth Lajos, polgármester. A település életében 
az esemény fontosságát jelezte, hogy az ünnepségeN mint-
egy százan vettek részt, és megjelent Fejér Andor, a megyei 
közgyűlés elnöke is. — Az életben két dolog biztos, hogy 
születünk és meghalunk. Ha ez így van, akkor egy 5600 la-
kosú település megérdemli, hogy méltó körülmények között 
búcsúzhasson halottaitól — fogalmazta meg az átadó ünnep-
ségen Rákóczifalva polgármestere. Tóth Lajos elmondta: a 
faluban mindenki egyetértett a ravatalozó megújításával, és 
segítette a munkát. Volt, aki jó szóval, volt, aki lobbival. 

A megyei területfejlesztési tanács a beruházást 3,9 millió 
forinttal támogatta, amelyhez az önkormányzat 3,2 millió 
forintot tett hozzá. Az elvégzett munkához azonban ez az 
összeg is kevés lett volna, ha a feladatot egy külső vállal-
kozóra bízzák. A Falugondnokság Kft. dolgozói azonban 
olyan munkát végeztek, amelyen érződik, hogy lélekben is 
kötődnek a községhez — állította a településvezető. Tóth 
Lajos az önkormányzat emléklapját nyújtotta át azoknak, 
akik részt vállaltak a felújításban. Az épület gyakorlatilag 
teljesen megújult és kibővült. A korábbi egy helyett ugyanis 
két ravatalozó helyiséget alakítottak ki. 

A felújított ravatalozót dr. Beer Miklós váci megyéspüs-
pök szentelte fel, illetve Szabó József, a Nagykunsági Egy-
házmegye esperese áldotta meg.

Közhasznú foglalkoztatás

Felújították a rákóczifalvi ravatalozót
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A Rákóczifalvi önkormányzat képviselő-testülete leg-
utóbbi, november 30-i ülésén 29 napirendi pontot tárgyalt 
meg.  Napirend előtt Szabados Károly képviselő két interpel-
lációt és egy kérdést is intézett Tóth Lajos polgármesterhez. 
Ezekben a kóbor kutyák elszaporodására, a Jókai út közvilá-
gításának helyzetére hívta fel a figyelmet, valamint a fiatalok
faluban tartása érdekében új közművesített telkek kialakítá-
sának lehetőségéről érdeklődött.

Tóth Lajos válaszában elmondta, ha kóbor ebet találnak 
a településen, akkor először a gazdáját próbálják felkutatni. 
Ha ez sikerrel jár, akkor figyelmeztetik a kutya tartót. Ha
ez nem vezet eredményre, akkor bírságot szabhat ki az ön-
kormányzat. Erre idén eddig két esetben került sor. Ha nem 
lesz meg a kutya gazdája, akkor a Falugondnokság befogja 
és gondoskodik az állatról. Mindeközben a helyi médiumok 
segítségével keresik a gazdát. Gondot jelent, hogy a befo-
gott állatokat a szolnoki menhely még fizetség ellenében sem
veszi át. A probléma megoldását kistérségi szinten keresik.

A közvilágítással kapcsolatosan elhangzott, a jogszabály-
ok szerint Rákóczifalva belterületének 80 százalékán min-
den második lámpaoszlopon szükséges közvilágítás. Idén 
öt helyre kértek a lakosok lámpatestet. Egy lámpa felszere-
lésének költsége 84 ezer forint, működtetése pedig évi 12 
ezerforint többlet kiadást jelent. A településnek azonban je-
lenleg nincs pénze az előírtat meghaladó közvilágításra. 

A polgármester kiemelt feladatnak tekinti az építési tel-
kek kialakítását. Ennek lehetőségét már 2003-ban megvizs-
gálták. Akkori árakon 116 darab előközművesített telek ki-
alakítása 280 millió forintba kerülne. E célra azonban eddig 
pályázatot nem írtak ki, és a befektető keresése sem járt ered-
ménnyel. A település azonban jelezte ilyen irányú pályázati 
igényét mind a kistérségi, mind a megyei területfejlesztési 
tanácsban. Így elképzelhető, hogy már 2007-2008-ban lesz 
lehetőség pályázatra.

A település pénzügyeivel több előterjesztés is foglalko-
zott. Így például a képviselők módosították a költségvetést. 
Ezt többek között az tette indokolttá, hogy áprilistól kistér-
ségi keretek között működik az Egyesített Szociális Intéz-
mény. 

Önhibáján kívül hátrányos helyzetű önkormányzatként 
majd 79 millió forint támogatást nyert a település 2006-ban. 
Így a működési hiány 115 millióról 36 millióra csökkent.

Jóváhagyta a testület az önkormányzat költségvetésének 
első háromnegyed éves teljesítéséről készült beszámolót. E 
szerint a település gazdálkodását nagyban befolyásolta idén 
is, hogy az állami normatív támogatások évek óta nem fe-
dezik az ellátandó feladatokat, a törvényben meghatározott 
bérfejlesztéseket. Eredetileg fejlesztési hitel felvételét nem 
tervezte az önkormányzat, mivel nem lehet tudni, milyen 

pályázaton tudnak nyerni. Ám világos volt, hogy fejleszteni 
csak kölcsönből lehet. Idén kerékpárút építésre, aszfaltozás-
ra, útjavításra több mint 63 millió forintot nyert a település, 
amihez az önerőt hitelből biztosították.

Az önkormányzat jövő évi költségvetésének koncepció-
ja a pénzügyi lehetőségek további szűkülésével számol. A 
polgármesteri hivatal szakembereinek számítása szerint jö-
vőre 21 millió forinttal kap kevesebb állami normatív támo-
gatást a település. Ugyanakkor az üzemeltetési költségek, 
elsősorban az energia árak drasztikus emelkedése miatt 10 
százalékkal nőnek.  Mindezért jövőre költségtakarékos mű-
ködésre, a források lehető legteljesebb kihasználására lesz 
szükség.

Januártól emelkednek a szociális és a gyermek ellátásért 
fizetendő térítési díjak. A Képviselő testület döntése az óvo-
dai ellátásért napi 255 forint helyett 281 forintot, az iskolai 
napköziért 295 forint helyett 325 forintot kell fizetni. Nem
változik az iskolai menza és a bölcsődei ellátás díja. A szoci-
ális étkezés 483 forintba, az ételkiszállítás száz forintba ke-
rül majd naponta. Az idősek klubjában a térítési díj napi 483 
forint lesz, míg a házi segítségnyújtás óradíját 200 forintban 
határozták meg a képviselők.

A településen a rendszeres szociális segélyben részesü-
lőknek jobb ellátása érdekében az önkormányzat együttmű-
ködési megállapodást kötött a Szolnoki Kistérségi Többcélú 
Társulás Szociális és Gyermekjóléti Alapszolgálatával.

Január 1-jétől szintén kistérségi szinten kellene ellát-
ni az orvosi ügyeletet. Az ehhez szükséges közbeszerzési 
pályázatot azonban még ki sem írta a társulás. Jelenleg az 
egyeztetések folynak. Ahhoz, hogy az átmeneti időszakban 
se maradjon orvosi ügylet nélkül a társulás 14 települése — 
köztük Rákóczifalva — egy külső egészségügyi szolgáltató-
val kötöttek szerződést. Az abonyi székhelyű  Sanamed Kht. 
március 31-ig látja el az orvosi ügyelettel járó feladatokat.

Sebességmérő és figyelmezető berendezést állítanak a
Szolnok felől bejövő forgalom lassítása érdekében a hely-
ségnév tábla és a Nádas kocsma közötti szakaszon. A be-
rendezést egy pályázat révén 350 ezer forinttal olcsóbban 
sikerült az önkormányzatnak megvásárolnia. A 442-es úton 
az elmúlt években jelentősen megnőtt és felgyorsult a forga-
lom, mely balesetveszélyt jelent a településen. A képviselők 
már többször kerestek megoldást a forgalom lassítására, ám 
korábbi megoldásokhoz a Megyei Közútkezelő Kht. nem 
járult hozzá. 

A szeméttelepet az év végével be kell zárni. A lerakó lezá-
rását, környezeti veszélyességének csökkentését, a tájba illő-
vé tételét pályázati forrásból, a térségi hulladékgazdálkodási 
rendszer keretében kívánta megoldani az önkormányzat. Az 
előzetes felmérés során azonban kiderült, hogy szeméttelep 
tulajdonjoga rendezetlen, ráadásul egy csatorna is keresztül 
vezet a területen. Így az    idei pályázatokból,  három   másik

Képviselő-testületi ülés
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 hasonló cipőben járó településsel együtt kiszorult a község. 
A szeméttelepek lezárására jövőre azonban újra lesz pályá-
zati lehetőség, melyen a négy település közösen indul. 

Az önkormányzat még 1992-ben vásárolt meg egy szán-
tót, melyen azóta a szemétszállítást végző autók járnak át a 
Rózsa és a Bartók utak között. Akkoriban azonban az ön-
kormányzat elmulasztotta a terület művelésből kivonásához 
szükséges engedélyek beszerzését. Mindez miatt a Földhi-
vatal a közelmúltban bírságot szabott ki az önkormányzatra, 
és kötelezte az eredeti állapot helyreállítását. Mindez 700 
ezer forintjába kerül az önkormányzatnak.

A rákóczifalvi Bivalytói csatorna karbantartása az elmúlt 
időszak csapadékosabb időjárása miatt olyan feladatott rótt 
az önkormányzatra, melyhez megfelelő személyi és anyag 
feltételekkel nem rendelkezett. A képviselők éppen ezért 
úgy döntöttek, hogy a csatorna kezelői jogát az önkormány-
zat átadta a Mezőtúr-Tiszazug Vízgazdálkodási Társulás-
nak.

A testület meghallgatott több beszámolót is. Így a Víz és 
Csatornaművek Koncessziós Zrt. felügyelő bizottságában 
végzett munkáról, Létminimum Alatt Élők Társaságának 
tevékenységéről, Rákóczifalvi SE elmúlt évi eredményei-
ről. A Rákóczifalva Közbiztonságáért Alapítvány beszámo-
lójából kiderült, hogy a polgárőrséget, a tűzoltó egyesületet 
és a körzeti megbízottat 100-100 ezer forinttal támogatták. 
A Rákóczifalváért Közalapítvány tevékenységét ismertetve 
elhangzott: tavaly közel kétmillió forintból gazdálkodott a 
szervezet. A legnagyobb összeggel, 800 ezer forinttal a köz-
utak karbantartását támogatták. A Közbeszerzési Bíráló Bi-
zottság beszámolója szerint közreműködésükkel tavaly két 
eljárás zajlott. A Szolnok-Martfű kerékpárút első ütemének 
kivitelezési munkái, illetve Rákóczi út felújítása, a Dózsa 
György út megépítése. Mindkettő közbeszerzési eljárás 
eredményes volt. A bizottság tagjait (Kármán István elnök, 
Szabados Károly tag és Karkus Tibor külső szakértőt) a 
képviselők újra választották. 

A képviselők elfogadták az önkormányzat és az intéz-
mények jövő évi belső ellenőrzésének tervét, a képviselő-
testület első féléves munkatervét. Módosították a Falugond-
nokság kft. Alapító okiratát, így a társaság nagyobb szerepet 
vállalhat a lakossági szociális közszolgáltatások terén.

TÁJÉKOZTATÓ
az egyes szociálisan rászoruló családok 2007. évi 

gázfogyasztásának támogatásáról
2006. december 1-től megváltoztak a gázártámogatás 

igénylésének feltételei. Ügyfeleink kérésére az alábbi 
tudnivalókat tesszük közzé az ügyintézés megkönnyítése 
céljából:

Ki jogosult gázártámogatásra?
A gázszolgáltatást háztartási célra igénybe vevő fogyasz-

tó, feltéve, hogy háztartásában az egy fogyasztási egy-
ségre jutó havi jövedelem nem haladja meg az öregsé-
gi nyugdíj mindenkori legkisebb összegének (2007-ben 
26830 Ft) három és félszeresét, azaz a 93905 Ft-ot.

Hogyan kell kiszámítani a család egy fogyasztási 
egységre jutó jövedelmét?

A család összes nettó jövedelmét el kell osztani a ház-
tartás szerkezetét kifejező fogyasztási egységek össze-
gével. (jövedelemként a kérelem benyújtását megelőző 
három hónap átlagjövedelmét kell figyelembe venni) Az
így kapott összeg mutatja meg a család egy fogyasztási 
egységre jutó jövedelmét.

Ki állapítja meg a támogatásra való jogosultságot?
A fogyasztó kérelmére - a Magyar Államkincstár Jász 

– Nagykun – Szolnok Megyei Területi Igazgatósága 
(5002 Szolnok, Liget út 6.).

Hogyan kell igényelni a támogatást?
A kérelmet igénylőlapon lehet benyújtani az illetékes 

Igazgatóság részére. Az igénylőlapnak a háztartások réz-
szére történő eljuttatásáról a Magyar Államkincstár gon-
doskodik.

Milyen iratokat kell mellékelni a kérelemhez?
•a kérelem benyújtását megelőző hónapban (nem ha-

vonkénti számlázás esetén a kérelem benyújtását meg-
előző fogyasztási időszakban) kiállított gázszámla (részz-
számla) másolatát, 

•a szolgáltatásba újonnan bekapcsolt fogyasztási hely 
esetén a szerződés másolatát.

Mikortól meddig állapítják meg a támogatásra való 
jogosultságot?

A kérelmet legkorábban 2006. december 1-jétől lehet 
az Igazgatósághoz benyújtani.

Ha a fogyasztó a kérelmet 2007. március 31-ig 
benyújtja, a feltételek fennállása esetén a jogosultsá-
got 2007. január 1-jétől 2007. december 31-ig állapít-
ják meg.

A támogatásra való jogosultságot nem befolyásolja, 
ha a család jövedelme nő, vagy csökken, illetve a csa-
ládszerkezetben változás következik be.

Polgármesteri Hivatal

Tájékoztató a kötelező tüdőszűrésről
A kötelező tüdőszűrő vizsgálat 2006. november 14-29. 

között zajlott Rákóczifalván, a Közösségi Házban. A 3900 
tüdőszűrésre kötelezett lakosból 2996-an jelentek meg a 
vizsgálaton. Ezúton is köszönjük részvételüket! A szűrő-
vizsgálat egészségünk megőrzésében és a betegségek korai 
felismerésében nagy szerepet játszik, ezért fontos, hogy 
a 30 év feletti lakosok rendszeresen részt vegyenek tü-
dőszűrésen.
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Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K

A rákóczifalvi önkormányzat a településen élő rászorulók 
között a napokban osztotta szét a Baptista Szeretetszolgálat 
adományát, 340 kilogramm sajtos kekszet. A karitatív szer-
vezet idén már sokadik alkalommal segített a község hát-
rányos helyzetű családjain. 

Első élelmiszer szállítmány még tavasszal az önkormány-
zat pályázatának eredményeképpen érkezett a faluba. Azóta 
több mint 24 ezer kilogramm adományt — lisztet, tarhonyát, 
tésztát — kapott a település. A segélyeket a Falugondnokság 
és a Családsegítő Szolgálat közreműködésével juttatta el az 
önkormányzat a rászorulóknak.  

A Baptista Szeretetszolgálat mellett a nyáron a honvédség 
ajánlott fel jelentősebb mennyiségű tésztát. A közelmúltban 
pedig megalakult a településen a Létminimum Alatt Élők 
Társasága (LAÉT). A civil szervezet már 1200 kilogramm 
élelmiszert és 120 pár cipőt juttatott el a szegény sorsú csalá-
doknak. A segítségre szorulókat minden szerdán 10-12 órá-
ig várják a civilszervezet tagjai, november 1-től a volt Tsz 
irodában (Indigó Kft.) osztják a segélyeket. Munkájukat az 
önkormányzat igyekszik megkönnyíteni, hiszen alkalmilag 
helyiséget, és szükség esetén szállítóeszközt is biztosítanak 
a LAÉT-nek. 

Adományosztás TÁJÉKOZTATÓ
gépjárműadó változásról

Az egyes pénzügyi tárgyú törvények módosításáról 
szóló 2006. évi LXI. törvény 2007. január 1-ei hatály-
lyal többek között a gépjárműadóról szóló 1991. évi 
LXXXII. törvényt is módosítja.

Ennek értelmében a helyi lakosságot különösen 
érintő változások a következők:

Az adó alapja személyszállító gépjármű hatósági nyil-
vántartásban feltüntetett teljesítménye, kilowattban kife-
jezve. 

Az adó alapja autóbusz, nyergesvontató, valamint 
lakópótkocsi esetén a hatósági nyilvántartásban feltünte-
tett saját tömege (önsúlya).

Az adó alapja tehergépjármű esetén a hatósági nyil-
vántartásban feltüntetett saját tömege (önsúlya) növelve 
a terhelhetősége (raksúlya) 50%-ával.

Az adó mértéke személyszállító gépjármű után a gép-
jármű

- gyártási évében és az azt követő 3 naptári évben 300 
Ft/kilowatt,

- gyártási évet követő 4-7. naptári évben 260 Ft/kilo-
watt,

- gyártási évet követő 8-11. naptári évben 200 Ft/ki-
lowatt,

- gyártási évet követő 12-15. naptári évben 160 Ft/ki-
lowatt,

- gyártási évet követő 16. naptári évben és az azt kö-
vető naptári években 120 Ft/kilowatt.

Az adó mértéke autóbusz, nyergesvontató, 
lakópótkocsi, illetve tehergépjármű esetén az adóalap 
minden megkezdett 100 kilogrammja után 1200 Ft.

Mentes az adó alól a súlyos mozgáskorlátozott sze-
mély vagy a súlyos mozgáskorlátozott kiskorú személyt 
szállító, vele közös háztartásban élő szülője, nevelőszü-
lője, mostoha- vagy örökbefogadó szülője tulajdonában 
lévő egy darab, 100 kilowatt teljesítményt el nem érő 
személygépkocsi, ide nem értve a személytaxiként üze-
melő személygépkocsit. Ha a mentességre jogosult tulaj-
donában több személygépkocsi van, akkor a mentesség 
kizárólag a legkisebb teljesítményű személygépkocsi 
után jár. 

Bővebb információt a Polgármesteri Hivatal adóügyi 
ügyintézőjétől, Szabó Attilától kérhetnek (Rákóczifalva, 
Szabadság tér 2., telefon: 56/889-725)

A Polgármesteri Hivatal pénztárában 
a segélykifizetések időpontjai 2007. évben

13 órától-16 óráig 8 órától-12 óráig és
13 órától-16 óráig

Január 30. Január 31.
Február 28. Március 1.
Április 2. Április 3.
Május 2. Május 3.
Május 30. Május 31.
Július 2. Július 3.
Augusztus 1. Augusztus 2.
Augusztus 29. Augusztus 30.
Október 1. Október 2.
Október 30. Október 31.
November 28. November 29.
December 27. December 28.
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KÖZMEGHALLGATÁS                ÖNKORMÁNYZATI HÍREK 

Rákóczifalva Nagyközségi Önkormányzat Képviselő-
testülete 2006. november 30-án KÖZMEGHALLGATÁST 
tartott.

A közösségi fórum mintegy 60-70 lakos részvételével 
kezdődött.

Tóth Lajos polgármester határozatképesnek ítélte a köz-
meghallgatást, mivel a határozatképességhez szükséges 
képviselői létszám a törvényi előírásoknak megfelelt.

A fórum fő témája: Rákóczifalván a szemét-szállításban 
2007 január 1-től várható változások

Polgármester úr előzetesében tájékoztatta a jelen lévőket, 
hogy 2006. december 31-i határidővel a rákóczifalvi szemét-
telepet be kell zárni, mellyel egy időben (2007.január 1-étől) 
a Rákóczifalva Nagyközségben keletkező háztartási hulladé-
kot kötelezően a REMONDIS Kétpó Kft által üzemeltetett 
kétpói lerakóban szabad elhelyezni. Ez azt jelenti, hogy et-
től a naptól kezdve nem csak a szervezett szemétgyűjtésből 
származó hulladék elhelyezése, hanem a lakossági, illetve 
bármilyen jellegű szemételhelyezés is tilos Rákóczifalván. 

Elsőként a REMONDIS Zrt. igazgatója Deres Szabolcs 
úr kapott szót. Beszédében bemutatta a REMONDIS Zrt-t és 
a REMONDIS Kétpó Kft.-t. Elmondta, hogy a kétpói lerakó 
20 évig    képes    mintegy    220 ezer fő   háztartási   hulla-

Nem lesz könnyebb dolga a Rákóczifalván élőknek a 
Kétpói hulladéklerakó beindulásával. Mindezt Tóth Lajos 
polgármester fogalmazta meg a november 30-i közmeghall-
gatáson, melynek fő témája a szemétszállítás, és a helyi sze-
méttelep bezárása volt.

Az év végével be kell zárni a szigetelés nélküli szemét-
telepeket, így a rákóczifalvait is. Ezt jogszabályok írják 
elő — mondta el a szemétszállítást végző Remondis Zrt. 
igazgatója. Deres Szabolcs a közmeghallgatáson kifejtette: 
mindez azzal jár, hogy összesen 68 kilométert utaztatják az 
összegyűjtött szemetet a lerakóig. Rákóczifalváról ugyanis 
előbb a szolnoki tömörítőbe szállatják, majd onnan össze-
préselve, nagy konténerekben Kétpóra. Ez a költségeknek 
50 százalékos növekedését jelenti.

Mindez azonban csak a háztartási hulladékra vonatkozik. 
A fémhulladékot, autógumit, fáradt olajat, akkumulátort a 
Szolnoki hulladékudvarba kell elvinniük a lakosoknak, ahol 
azokat díjmentesen áveszik. Az építési törmeléket pedig erre 
acélra megrendelhető konténerekkel szállítják el. Ennek ára 
azonban meglehetősen borsos.

Kérdésekre válaszolva elhangzott elméletbe van lehe-
tőség arra, hogy a faluban is legyen komposztáló, sőt akár 
helyben dolgozzák fel a bontási törmeléket útépítéseknél jól 
használható anyaggá. Ezek azonban 60-80 millió forintos 
beruházást igényelnének.  

Többen aggódtak, hogy a változások miatt lesznek, akik 
a falu határba dobják majd el szemetüket. Tóth Lajos pol-
gármester elmondta: az önkormányzatnak lehetősége van a 
bírságolásra is. A jogszabályok szerint, aki bontási engedélyt 
kér, annak a hulladékkal is el kell számolnia. A faluvezető 
azonban inkább az összefogást szorgalmazta, hiszen az sen-
kinek sem lehet érdeke, hogy szemét vegye körül a falut. 

Számos kérdés fogalmazódott meg az iskolával kapcso-
latosan is. Ezekre válaszolva Vadász Istvánné, igazgatónő 
elmondta: az iskolai sportpálya építésére még nem írtak ki 
pályázatot. Ha azonban lesz rá lehetőségük, akkor terméz-
szetesen megpróbálnak pénzt nyerni egy ilyen fejlesztéshez. 
A gyereke sportolása azonban így is megoldott, hiszen szo-
ros kapcsolatot alakítottak ki a sportegyesülettel. Ennek s 
eredménye, hogy az iskola focistái egyre jobb eredményeket 
érnek el. Az igazgatón örömmel számolt be arról is, hogy 
az intézménybe iratkozik be csak nem minden óvodás. 
Évente egy-két szülő dönt úgy, hogy más településre viszi 
gyermekét. Ők általában valamilyen speciális iskolát, vagy 
alternatív oktatási intézményt, például a Waldorf iskolát ke-
resik. A településről egyébként összesen 80 gyermeke hor-
danak el más iskolába. Viszont húsz olyan tanuló van, aki 
Szandaszőlősről, Martfűről vagy Rákócziújfaluból jár át.

Közmeghallgatás

KÖZMEGHALLGATÁS A RÉSZTVEVŐ 
SZEMÉVEL
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       KÖZMEGHALLGATÁS A RÉSZTVEVŐ SZEMÉVEL

kező építési hulladék feldolgozására, azonban a gazdaságos-
sági szempontok miatt legalább 2000-2500 tonna ilyen hulla-
dék feldolgozása esetén van lehetőség a gépek kihelyezésére.

Volt, aki nagyobb aktivitást várt a képviselőktől. Ki a fe-
lelős a kétpói hulladéklerakó építése körüli problémák ki-
alakulásáért? Szeméttelepi rekultiváció kinek a költsége? 
Mennyibe kerül? Miért nem épülhet, épülhetett hulladék-
udvar Rákóczifalván? Szelektív hulladékgyűjtés - ugyanaz 
a gépkocsi szállítja el  a szelektált szemetet.

-Az önkormányzati testület korábban már több alkalom-
mal foglalkozott a jelen közmeghallgatáson szóban forgó 
problémakörrel, így ismeri a hulladékgyűjtés, -szállítás, -el-
helyezés és a hulladéktelep bezárásával kapcsolatos gondo-
kat. A kisebb aktivitás oka, hogy talán fontosabb az, hogy 
megismerjük a lakosság véleményét a témával kapcsolato-
san.

Felelős megnevezése az előadó részéről nem lehetséges, 
annak megállapítása nem a REMONDIS Zrt. feladata.

A szeméttelep rekultivációja és annak költsége (kb.20 
millió Ft) a települést terhelik. Pályázati források bevoná-
sa szükséges. Hulladékudvar létrehozása és üzemeltetése 
sokba kerül. A mai lehetőségek nem teszik lehetővé, hogy 
Rákóczifalván létesüljön ilyen. A szelektált hulladék elszállítása 
valóban egy gépkocsival történik, de a gépkocsi felépítméy-
nye osztott, így a különféle hulladékféléket külön rekeszbe 
rakják.

Új Coop Abc előtt szemetes az utca. Sok a cigaretta 
csikk.  Tisza úton többen jelezték az ott levő szeméthal-
mot. A Tisza út közvilágítása nem kielégítő.

A szemetelőknek kellene változtatni a magatartásukon. 
Az ingatlan előtti járdaszakasz tisztántartása a tulajdonos 
kötelezettsége, azonban a lakosság hozzáállásán nagyban 
múlik, hogy mennyire szemetes a környezete. A Tisza úti 
szeméthalom problémáját továbbítjuk a Falugondnokság 
Kft.hez. Egy világítótest kihelyezése 80-100 ezer Ft-ba ke-
rül. Jelenleg nincs az Önkormányzatnak megfelelő anyagi 
kerete erre. 

A válaszadások után újabb kérdés, felvetés nem érkezett, 
így Tóth Lajos polgármester a közmeghallgatást bezárta.

Karkus Tibor

dékának befogadására. A zöldhulladékok és az építkezés ill. 
bontás hulladékainak gyűjtése, elhelyezése még megoldásra 
vár. Tájékoztatta a fórum hallgatóit, hogy a REMONDIS Zrt 
által végzett szemétgyűjtés és az elszállítás rendjén változá-
sokra nem kell számítani, viszont a megnövekedett szállítási 
távolság miatt 50%-os díjemelés elkerülhetetlen.

Kérdések, felvetések - Válaszok 
A hozzászólók közül többen felvetették, hogy a háztartá-

si szemét kategóriába nem tartozó hulladékféleségek (fém 
hulladék, elhullott állatok , autógumi, elektronikai hulladék, 
állati eredetű szennyvíz, építési-bontási hulladék) elhelyezé-
sére milyen lehetőség van.

A szolnoki hulladékudvar területén magánszemély 
helyezhet-e el hulladékot?

-A jelenlegi szabályok szerint 2006. december 31-ig lehet 
szemetet elhelyezni a helyi szeméttelepen. Elhullott állati te-
temet 50 kg súlyhatárig el szabad földelni, ennél nagyobb 
súly esetén csak külön tárolóba. 2007-től gondot jelent en-
nek a megoldása is. Pályázatok nélkül nem lehetséges a 
megoldás. 2007.január 1-étől már semmilyen hulladék nem 
helyezhető el Rákóczifalván.

Veszélyes hulladékot már most is csak a szolnoki hulla-
dékudvarban szabad elhelyezni. Magánszemélyek számára 
ingyenes az elhelyezés, vállalkozások csak díj ellenében 
használhatják azt.

Megoldott-e a kétpói gyűjtőtelep csurgalékvíz kezelése ?
-A jelenlegi technológiai megoldásokkal nem jelent prob-

lémát a hulladékrétegen átfolyó és összegyűjtött víz kezelé-
se, azonban ha az üzem közben mégsem lenne ez a megol-
dás elégséges, abban az esetben további bővítésekre is van 
lehetőség. 

Szeméttelep bezárással félő, hogy a környező belvízelve-
zető csatornákba hordják egyesek a szemetet.

-Az önkormányzat megteszi a szükséges lépéseket, de 
fontos a lakosság felelősség tudata, amely nélkül lehetetlen 
lenne ennek a problémának a megoldása.

A kóbor kutyák gondot okoznak a településen. 
-Az önkormányzat jelenlegi jogi keretek miatt nehezen 

tud megoldást találni. Egyes kutyatulajdonosok részéről hi-
ányzik az a felelősségtudat, amely ma már nélkülözhetetlen 
az eb tartásához.

A zöldhulladék mennyisége várhatóan növekedni fog, 
célszerűbb és olcsóbb lenne, ha helyben lehetne gyűjteni, 
feldolgozni (komposzt-telep) és helyi mezőgazdaságban fel-
használni.

Az építési-bontási hulladékot is helyben kellene feldol-
gozni és hasznosítani.

-Jelenleg költséges lenne minden településen külön tá-
roló-helyeket létesíteni. Ez a probléma még megoldásra 
vár, az önkormányzattal közös megoldást kell találni. A 
REMONDIS Zrt.  Rendelkezik mobil  eszközökkel a   kelet-
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L Á TO G AT Ó B A N

A rákóczifalvai önkormányzat képviselőtestületének új 
tagjai közül Nagyné Németh Margit a soron következő, 
akit meglátogattam.

F.F.: Mióta élsz Rákóczifalván?
N-né N. M.: Azt mondhatom, hogy tősgyökeres 

rákóczifalvai kategóriába tartozom. Ez a tudat nyújtott szá-
momra biztonságot, jó érzést. Sok-sok embert ismerek és 
engem is sokan ismernek pozitív és negatív tulajdonságaim-
mal együtt. Mostanában kicsit érzelgős 
vagyok, s ha ilyen dolgokról beszélek, 
vagy másfelé utazok rendszerint Rad-
nóti sokat idézett gondolatát tudom át-
érezni: 

„ Itthon vagyok. S ha néha lábam-
hoz térdepel 

egy-egy bokor, nevét is, virágát is 
tudom,

tudom, hogy merre mennek, kik 
mennek az úton … „  

Mindezek óriási előnyt jelentenek 
egy ember életében, de hátrányossá is 
válhat, ha nem látunk a településhatá-
ron túlra. 

F.F.: Úgy emlékszem, hogy 4 évvel 
ezelőtt nem indultál a választáson. 
Honnan az ötlet, mi motivált, hogy el-
indulj?

N-né N. M.: Valóban 4 évvel ez-
előtt nem indultam az önkormányzati 
választásokon, de minden ciklus előtt 
valahogy mocorgott a „kisördög” a tudatomban. Rendsze-
rint visszavágytam a képviselő-testület tagjainak sorába. 
Tudatosan mondtam, hogy visszavágytam, hiszen az ön-
kormányzatiság első 4 évében az úttörők között lehettem a 
választópolgárok jóvoltából. Az az időszak most is nagyon 
kedves számomra. Hogy mi motivált még mindezeken túl? 
Szeretnék tenni tágabb környezetemért, mind több terüle-
tet megismerni a település életéből, esetleg problémáiból. 
Tudom, hogy nehéz időszakra még sokkal nehezebb jön. 
Az emberi közösség véráramába intenzíven bekapcsolódva 
kívánom segíteni az ésszerű útkeresést, erről tájékoztatni 
lakóhelyünk állampolgárait. Szerény tudásommal szeret-
ném szolgálni az oktatásügyet, a szociális területet és a hívő 
közösség ötleteit, elképzeléseit képviselni. Ha a magánélet 
oldaláról vizsgálom a motivációmat, elmondhatom, hogy 
gyermekeink életkorából adódóan több időt tudok átcsopor-
tosítani a köz ügyére. Férjemnek és gyermekeinknek ezúton 
is hálás szívvel köszönöm lelkes támogatásukat, hiszen az 
i-re a pontot az Ő véleményük, ösztönzésük tette rá.

F.F.: Munkahelyed a helyi általános iskola. Sok kritika 

éri az intézményt a szolnoki iskolákba elhordott gyerekek 
létszáma miatt. Mint itt dolgozó pedagógus mi a véleméy-
nyed?

N-né N. M.: Sokan, sokszor az iskolánkban folyó tevé-
kenységet központi kérdésnek tüntetik fel. Ez önmagában 
nem baj, sőt! Csak a szándék!! Számomra az az egyik leg-
fontosabb, milyen szándékkal nyilvánul meg a kritika meg-
fogalmazója. A mindennapokban úgy tapasztalom, hogy 
intézményünk rendkívül nyitott a közvetlen és a közvetett 

partnereink irányába is. Kíváncsiak 
vagyunk a véleményalkotásra, az épí-
tő kritikára, a kreatív, de megvalósít-
ható ötletekre. Maró érzés számomra 
is, amikor valaki csak a népszerűség 
kedvéért ostorozza olykor szüntelenül 
az itt folyó munkát. Csak valamit nem 
értek! Miért nem kopogtat az illető se-
gítő szándékkal igazgatónőnk ajtaján, 
vagy véleményalkotás előtt miért nem 
tájékozódik nálunk? Tudom, nincs az 
a jó, ami nem lehetne sokkal jobb! És 
mi is szüntelenül erre törekszünk. Ki-
tárjuk kapuinkat, folyton hívunk min-
denkit, jöjjön hozzánk, tiszteljen meg 
bennünket érdeklődésével, jelenlété-
vel. Az elmúlt hónapokban is rendez-
vénysorozatnak lehettünk részt vevői. 
Jónéhány programunk fél 5 után kez-
dődött, de a „kritikusokat” nem tudtuk 
üdvözölni körünkben sajnos. 

F.F.: Mint képviselő, melyik bizott-
ságban dolgozol ?

N-né N. M.: 2002-2006 között a Szociális bizottság 
szakértőjeként vehettem részt a munkában. Jelenleg is a 
Szociális és egészségügyi bizottságban fogok dolgozni, 
mint testületi tag. Ez az a terület az oktatás mellett, ahol 
rendkívül jól érzem magam. Ehhez nélkülözhetetlen a hely- 
és emberismeret, az empátia és a tettre készség. Nagyon 
fontos számomra a csapatmunka is, hiszen elszeparáltan 
dolgozni szociális területen nem igazán lehet eredménye-
sen. A bizottsági munkában a gyermekjóléti szolgálat mun-
katársai személyében együttműködő társakra leltem. E bi-
zottság keretein belül végzett munka szorosan összefügg az 
iskolai gyermekvédelemmel.

F. F.: Manyika! Köszönöm a beszélgetést, kívánom, hogy 
munkádban mindig találd meg azt megelégedettséget, ami 
további erőt ad!

N-né N. M.: Köszönöm a lehetőséget és szeretettel üd-
vözlöm az olvasókat, kívánok mindenkinek áldott karás-
csonyt és sikerekben gazdag Boldog Új Évet!

 F. F.
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2006. november 13-án, a Szociális Munka Napja alkalmából 
Aszódi Tiborné Zsuzsi a Nagyközség Önkormányzata nevében el-
ismerő oklevelet vehetett át, ezekkel a gondolatokkal: „Lelkiismere-
tesen, nagy szorgalommal végzett tevékenysége, magas színvonalú 
szakmai munkája, valamint hivatástudata-és szeretete elismerése-
ként”.

- Hogyan kerültél erre a pályára?
- Az első 2-3 évet a nagyboltban töltöttem el Balázs Margitka 

néni keze alatt, s amikor megszülettek a gyermekeim, már nem tud-
tam a műszakot tovább vállalni, ezért elmentem a Tsz-be dolgozni 
takarítónőként. Aztán jött a munkanélküli-
ség, majd szóltak, hogy elmennék-e ebédet 
hordani, amit elvállaltam. Később az Idősek 
Klubjában voltam szociális segítő. Elvégez-
tem az ehhez szükséges tanfolyamot, és ott 
ragadtam.

Olyanok voltunk, mint egy kis család. 
Mindent csináltunk, ha takarítani kellett 
takarítottunk, ha segíteni kellett mindenki 
segített. Aztán a házigondozás rendszerébe 
kerültem, ez is olyan munka volt, amibe 
minden beletartozott: a favágástól kezdve a 
gyógyszer beszerzésig. Sokszor csak azért 
mentünk ki, hogy az idős ember ne érezze 
magát annyira egyedül. Egy fél órás beszél-
getés is sokat jelenthet olykor.

Az egyik kolléganőnk elment nyugdíjba, 
s én akkor kerültem a Klubba. Itt ugyancsak 
sokrétű munka várt rám. Kertészkedtem, 
ápoltam, mosogattam, takarítottam.

Később megépült az „ Aranyősz” Idősek 
Otthona, s akkor kerültem ide. Itt is takarítással kezdtem, de volt 
olyan időszak, amikor ápolónő hiányzott, s kérték, álljak be a helyé-
re. Megpróbálkoztam ezzel a feladattal is. 

- Szeretted ezt a munkát?
- Hogy is mondjam… Látja az ember azokat az öregeket – de 

fiatalabbak is vannak –, vagy az agyvérzéseseket, vagy időseket,
akiknek nincs hozzátartozója, vagy olyan betegsége van, hogy a 
hozzátartozók – nem azért, mert nem szeretik – nem tudják ellátni, 
mert dolgoznak. Akkor az ember ott döbben rá: milyen jó, hogy én 
még tudok dolgozni. Milyen jó, hogy nincs olyan betegség a csa-
ládban, nem szorulunk más segítségére. Aki nem dolgozik ilyen 
helyen, az nem tudja ezt átérezni, még így, az elmondásból sem 
tudhatja…Igen, én szeretem csinálni. De lehetőségem volt a mo-
sodába átmenni, s azt választottam. Mégiscsak sok volt ezt látni, 
ahogy mentem szobáról-szobára egész nap. Mert nemcsak takarí-
tásból állt ez a munka, hiszen mindenki elpanaszolta bánatát. Most 
is kapcsolatban vagyok a lakókkal, kimegyek, összeszedem a ruhát, 
beszélgetünk is, de rövidebb ideig. A többrétű tevékenység most is 
megmaradt, mert bárhol van feladat, bármilyen beosztásban az idős-
nek mindig segíteni kell.

- Most milyen beosztásban dolgozol?
- Szociális segítő vagyok. Tevékenységem szerint a mosás a fő 

feladatom, ez is egy láncszeme, fontos feladata a gondozásnak.
- Hány éve dolgozol ebben a beosztásban?
1992 óta, 14 éve már. Jól érzem magam, szívesen megyek dol-

gozni, sok munkám van, így azt érzem, az idő is gyorsabban szalad. 
Nem kényszerből teszem, amit kell. Jó, hogy ott vagyok.

- Milyen élményeket, emlékeket őriztél meg az évek során?
- Ez még a kezdet kezdetén volt, a megnyitáskor. Beköltözött az 

egyik lakó, akit újságíróként ismerhettünk. Annyira közvetlen volt, 
minden ember nyelvén tudott, szinte tátott 
szájjal hallgattuk, amikor beszélt. Sajnos 
egy évet sem töltött el közöttünk, hirtelen, 
egyik napról a másikra hagyott itt bennün-
ket. Mivel az írásai révén régóta ismertük, 
érzékenyen érintett halála. Nehéz ezeket az 
érzéseket földolgozni.

Egy másik történet, még abból az idő-
ből, mikor házigondozóként dolgoztam: 
egy néni, aki igen magas kort élt meg, ő is 
megmaradt emlékeimben. Nem járt hozzá 
senki, és mindig nagyon várt. Abban az 
időben még nem volt ilyen ellátottság, ezért 
megtörtént, hogy amit megkívánt gyorsan 
meg is főztem ott. Nagyon örült neki.

Az előbb említettem a családias han-
gulatot. Ezt sok tevékenységgel alapoztuk 
meg. Karácsony előtt együtt törtük a diót, 
együtt készítettünk pörkölt tortát, sütöttünk 
zserbót, készítettünk apró ajándékokat.

- Úgy hallottam, meglepetésként ért a 
kitüntetés.

- Igen. Én erről nem tudtam. Ünnepség volt a Községházán a 
Szociális Munka Napja alkalmából, ezt megelőzte a szavazás, 
hogy kit javaslunk a legjobb dolgozónak. Én is szavaztam, mint 
mindenki, meggyőződésem volt, hogy ő kapja az elismerést. S az 
ünnepségen egyszer csak polgármester úr az én nevem olvasta, alig 
bírtam felállni. Igazán meglepődtem. 

- Családodról, szabadidődről is mesélj egy kicsit!
- Három fiam közül kettő már kirepült, egy még itthon van.
A kikapcsolódáshoz nagyon fontos az, hogy a munkahelyi 

problémákat nem szabad hazahozni, s ez fordítva is igaz. Már kora 
tavasszal telepítem a virágokat, teli a kert vele mindenütt. Egész 
nyáron gondozgatom, dédelgetem őket, „beszélgetek” velük. Meg-
hálálják, gyönyörűek szoktak lenni. Télen kézimunkázgatok, sze-
retek olvasni is.

Köszönöm kolléganőimnek, akik javasoltak erre az elismerésre, 
akik elfogadtak, szeretnek, megbíznak bennem.

Gratulálok, s azt kívánom, hogy a következő évek is hasonló 
élményeket, eredményeket hozzanak mind munkádban, mind csa-
ládod körében. Köszönöm a beszélgetést.                                  K.G.

Szociális Munka Napja
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Biztató

amíg a vén föld forog.
Mindig lesznek angyalok,
mindig lesz, ki enni ad,
mindig lesz ki megitat.

Amíg a Nap keleten kél,
mindig lesz egy új remény.
Mindig kell a bizalom,
mindíg kell a fájdalom.

Amíg szíved szeretni tud,
vigyáznak rád angyalok.
Vigyáznak a szívekre,
vigyáznak minden léptedre.

Ne sírj...

Ne sírj, ha nem látod a felhőktől a Napot
Ott fenn a magasban, szikrázóan ragyog.

Ha arcodat bánat szomorítja, s könnyed csorog
Baráti kéz kell, mely elűzi bánatod.

Az élet nagy játékos, hisz tudod!
Ha nem készülsz rá lehet, hogy elbukod.

Kell egy kar, mely féltőn átölel,
Mely betakar, s nem enged el.

Egy jó szó, egy kedves mosoly,
Hogy érezd, valahová tartozol.

Segíti, félti léptedet s a sötétben is vezet,
Mert van, hogy visszalépni már nem lehet.

Ha nem látod, akkor is ott van veled,
Ne hidd, hogy elengedett.

Ezért ne bánkódj, ha felhő takarja a napot,
Csak tudd, hogy a felhők felett, mindig ott ragyog.

Csüllögné Kerekes Csilla
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„Hogy vár ránk egy út, s egyszer nekivágunk,
hallottam erről, de nem vártam, hogy 
magam is ily hamar útra kelek.”

 

Megdöbbentő a hír, de sajnos igaz. Csüllögné Kerekes 
Csilla elment.

Nem ismertem igazán. Ő sem engem. Mégis, amikor 
a receptgyűjteményemhez ajánlót kerestem, elsőnek az Ő 
neve jutott eszembe, mert tudvalévőleg Ő szakembere e 
témának, másrészt néhány újságcikkét olvasva, emberileg 
nagyon megfogott humorral fűszerezett melegszívűsége.

Felkérésemre első szóra vállalkozott a könyv ajánlásá-
ra, ami végül is nem került kinyomtatásra, mert a kiadó 
jobbnak látta, ha Csilla velem készült interjúrészletét ter-
jeszti a nagy nyilvánosság elé. Így a kedves, biztató szavai 
megmaradtak nekem. Most már örök emlékül Tőle.

Tudtam, mindenki tudta, hogy beteg. Ő is tudta. Még-
is, akadályokat nem ismerve tette a dolgát, és ahol tudott 
segített. Különösen a gyerekek álltak közel a szívéhez. Ha 
róluk volt szó, nem ismert lehetetlent. Most is előttem van, 
ahogy a főtéren sütötte a palacsintát gyerekek százainak, 
de ugyanezzel az önzetlen segíteni akarásával támogatta 
a Macimúzeumot és minden olyan kezdeményezést, ami 
a falu lakosságának javát szolgálta. Ezért indult képvise-
lőnek is. Hogy nem sikerült, nem törte le. A tőle megz-
szokott humorral vette tudomásul az eredményt. Tele volt 
tervekkel. Ezért is akart annyira meggyógyulni. Bízvást 
reménykedhetett, hiszen olyan fiatal volt! Sajnos, a sors
nem így akarta.

Vidám életszemlélete, hallatlan akarat ereje, segítő-
készsége példaként állhat mindannyiunk előtt. Isten Veled 
Csilla!

       
 Máté Pálné

Búcsú Csüllögné Kerekes Csillától
November 24-én, a rákóczifalvi új ravatalozó átadási 

ünnepségén hallottam a hírt:

 elhunyt Csüllögné Kerekes Csilla.

Azon kívül, hogy a halálhír mindig megrázó, ez esetben 
megdöbbentő, mert annyira fiatal volt, megdöbbentő, mert
egy kisgyermeket hagyott félárván és megdöbbentő azért, 
mert mindannyian életvidámnak, tettre késznek ismertük.

Nekrológot írni nagyon nehéz dolog, hiszen az elhuny-
tat mindenki más oldaláról ismeri, más kapcsolat fűzi hoz-
zá és nem biztos hogy a megemlékező szemüvegén át látja 
belső értékeit.

Másról emlékezne a családtag, másról a barátnő, más-
ról a hivatalnok és másról a felületes ismerős. 

Felmerülhet többekben a kérdés, hogyan veszem a bá-
torságot ehhez a feladathoz. 

Egyértelmű: a közös múlt okán. 
Valahogy Csillával a sors gyakran összehozott. Em-

lékszem egészen fiatal lány volt, amikor a vendéglátás
területén találkoztunk először, ő mai szóval kifejezve 
pályakezdőként tette mindennapi dolgait én már rutinos 
„nagyöreg” voltam. Már akkor kialakult közöttünk valami 
gyengéd szál, valami enyhe barátságféle. Őt már akkor is  
szokatlan új gondolatak gazdagították és ifjú kora ellenére 
is érett tetrekészség hajtotta. 

Az élet ez után mindkettőnket sodort tovább, más mun-
kahelyek, más ismerősök és egyszer csak újra egymásba 
botlottunk egy újabb munkahelyen. Akkoriban már érez-
tem, hogy ő másra, többre képes, mint az adminisztrátor-
ság, ez csak olyan „kényszerpálya” lehetett számára. A 
munkahelyi kapcsolaton kívül valahogy továbbfejlődött 
barátságunk. Lehet, hogy akkor már a falu kötött össze 
minket, de lehet, hogy valami más, ezt én már nem tudom 
meg. Ezzel adósok maradtunk egymásnak. És jött a közös 
újságírás: kezdetben a Tárogató, majd az általa szerkesz-
tett Rákóczilap. És akkor jöttem rá, hogy miért nem elé-
gítette ki az adminisztrátorság. Hiszen az ő lelke sokkal 
finomabb, érzékenyebb volt, mint amit kifelé tárt, és azóta
már tudom, hogy titokban kiírta magából érzéseit, félel-
meit és a határtalan életszeretetét.  A korai halál kénysze-
rítésére még mennyi és mennyi szépet vihetett magával, 
amit az itt maradók csak sejthetnek!

Nyugodj békében Csilla, s őrizzenek az angyalok!

Pappné Benson Mária

Csilla emlékére
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Visszatekintve a 110 évre, volt itt színjátszó kör, leány-
kar, olvasókör, katolikus népkör, tanítók, szülők, fiatalok,
a község patikusának játékával. Nevezetes volt a színkör 
minden fellépése.

Nagyot lépve az időben. Iskolánkban mindig sok tehet-
séges tanuló koptatta a padokat. Kerékpárral, néha gyalog 
jártak be a szolnoki középiskolákba a szegény sorsú tehet-
séges fiatalok. Ennek köszönhetően került középiskolába
Páldi András Ukrajna nyugalmazott nagykövete, Páldi Já-
nos a Varga Katalin Gimnázium volt igazgatója.

Kenyeres Borbála szemész főorvos, Dr. Bajnóczki Ist-
ván a Pécsi Tudományegyetem professzora. Tehetséges, jó 
képességű tanulóink mindig kellő tudás birtokában indul-
tak továbbtanulni.

A sportélet csodálatos és sikeres éveket hozott az intéz-
ménynek. Több NBI-es labdarúgó kezdte a pályafutását a 
mi pályánkon.

Művészeti életünknek is művésztanárokat, festőt, 
könyvillusztrátort, színházi díszlettervezőt, színészt, elő-
adóművészt adott iskolánk, Bata Ferenc, Turza Irén, Kürti 
Pap László, Sipos Norbert személyében.

A régi épületszárny bővítése 1968-ban kezdődött, eme-
letes iskolánk épült 4 tanteremmel, zsibongóval.

A 80-as évek elején további tantermekkel, tanári szobá-
val gyarapodtunk. 1991 jelentős eseménye, hogy II. Rákó-
czi Ferenc a névadónk.

1993-ban megépült a Sportcsarnok. 2000-ben a millen-
nium évében 4 új tanteremmel, könyvtárral, számítástech-
nika teremmel bővült iskolánk. 2003-tól alapfokú művéz-
szetoktatás is folyik intézményünkben.

Átadásra kerültek a jól felszerelt néptánc, képzőművéz-
szeti és háztartástan szaktantermek, fejlesztőszobák, az 
ebédlő és melegítőkonyha. Mindazok, akik ismerik a mai 
magyar valóságot, tudják, hogy ez milyen komoly erőfez-
szítést igényelt.

Köszönjük elsősorban önkormányzatunknak, a pol-
gármester úrnak, és köszönjük mindazoknak akik 10 éve 
működő alapítványunkon keresztül munkájukkal és saját 
pénzükkel segítették iskolánk megújulását, folyamatos 
fejlődését.

Egy új évszázad és egy új évezred legeslegelején ál-
lunk. Most, amikor a volt diákokról, pedagógusokról 
beszélünk, nemcsak a múltra akarunk emlékezni, hanem a 
jövőre gondolni. Az iskola pedagógusai csendesen, egyz-
szerűen, de mégis nagy lélekkel és kellő alázattal tették és 
teszik a dolgukat.

Szépen, lassan, napról napra tégláról téglára építgetik, 
építgették jövőnket. Célunk az, hogy a II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola és AMI ismert és elismert intézmény ley-
gyen partnereink körében, tanulóink tudása megfelelő ala-
pot jelentsen az ország bármely középiskolai tanulmánya-

ihoz. Legyenek sikeres emberek alkalmazóképes tudásuk 
birtokában.

Az iskola hagyományai éltetik az iskolát: közösséget te-
remtenek nemcsak a diákok között, hanem az egykori di-
ákok és a mostani diákok között is. Ez erkölcsi, szellemi 
segítséget jelent mindennapi pedagógiai munkánk végzésé-
hez. Ezért fontosak nekünk ünnepeink, évfordulóink.

Fontos számunkra, hogy köszöntsük azokat a sikeres pe-
dagógusokat, diákokat, akik a múltban és jelenleg is növelik 
az iskola tekintélyét, mert az élet különböző területein meg-
állják, megállták helyüket.

Szerencsére nem egy ilyen diákkal dicsekedhetünk, 
sok nagy tudású orvosra, tanárra, mérnökre, és persze sok 
édesanyára és édesapára büszkék vagyunk, akik a maguk 
környezetében, munkahelyen, családban, szomszédságban 
öregbítik iskolánk jó hírét.

Köszönettel tartozom mindazoknak, akik a rendezvény-
sorozat létrehozásában, szervezésében és a megvalósításban 
segítettek.

A megnyitó nagyon színvonalas műsorát vezette Tímárné 
Fischer Magdolna igazgatóhelyettes kolléganőm, a tanuló-
kat felkészítették Sándorné Pusztai Erika, Czirmayné Kos-
csis Róza, Kovács József, Hőnyiné Nagy Erzsébet.

A rendhagyó történelemórákon vendégünk volt Gulyás 
Katalin történész és Kertész Róbert régész. Érdeklődéssel 
hallgattuk a török korban épült Tisza-híd históriáját és köz-
ségünk telepeseinek életét.

Az iskola- és helytörténeti vetélkedő emlékezetes lesz ta-
nulóknak, pedagógusoknak egyaránt.

A legtöbb látogatót, vendéget a „játékos sportdélután” és 
a 10. alkalommal megrendezésre kerülő Alapítványi bál csa-
logatta be intézményünkbe.

A sportprogramon legalább 400 fő izgult együtt tanuló-
inkkal. A változatos feladatokról Szénási Mihályné, Faragó 
Krisztina és B. Tóth János pedagógusok gondoskodtak.

Az Alapítványi bál méltó zárása volt az ünnepi rendez-
vényeknek. Megtiszteltek Bennünket a vizsolyi Rákóczi 
Zsigmond Általános Iskola és a hajdúsámsoni II. Rákóczi 
Ferenc Általános Iskola vezetői.

Szamos László a Szamos Marcipán ügyvezető igazga-
tója egy csodálatos 328 szeletes ünnepi tortával kedveske-
dett és látott vendégül Bennünket.

Elkészült a Képeskönyvünk, amely jó lapozgatást ígér 
– elsősorban – az elmúlt 10 év történéseiről.

Az elmúlt hetekben minden diákunk tudása gyarapo-
dott, jelleme, közösséghez való viszonya formálódott, 
kedves vendégeink pedig hírét vitték az itt történteknek az 
iskolatörténeti- és rajz kiállításon látottaknak.

„Az iskola 110 esztendő alatt híven szolgálta az itt élőket, 
és továbbra is ezt fogja tenni.”

Vadász Istvánné igazgató

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! 
Kedves egykori és mostani Diákjaink!
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Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Kedves egykori és mostani 
Diákjaink!

110 esztendő! Ennyi telt el azóta, hogy megépült isko-
lánk régi épületszárnya /két tanterem/ és alapító okiratba 
foglalták megszületését, anyakönyvbe jegyezték a beiratko-
zó diákok nevét.

Szép volt, nehéz volt és bőséges gyarapodást is hozott ez 
a száztíz esztendő.

Már csak kortörténeti dokumentumokból ismerhetjük 
meg a „Rákóczi” községi népiskola első tanítójának Pesti 
Lajosnak és Hám László hitoktatónak fáradságos oktató 
munkáját, ők egyszerre 84 első osztályos diákot tanítottak 
betűvetésre, olyan osztályteremben, amelyet télen a diákok 
által otthonról hozott tűzifa melegített föl. Az udvaron ak-
koriban a tízpercekben bigét játszottak a fiúk és mindenféle
körjátékot a lányok. Az iskolatáska sokszor csak egy tariszy-
nyát jelentett, amelyben a palatábla és a palavessző mellett a 
tízóraiként szolgáló tükörfényesre törölgetett alma lapult.

Más világ volt az, egészen más világ.
Iskolánk első tanítójáról Pesti Lajosról, leánya Pesti Ilona 

így emlékezik:
Pesti Lajos
„Kedves, emberszerető, hivatástudatáról ismert osko-

lamester, aki a gyermekek, a felnőttek oktatásában fárad-
hatatlan volt. Négy gyermekes szegény tanító, akinek ta-
nítóskodása alatt nem futotta télikabátra sem. Télen – az 
asszonyokhoz hasonló – nagykendőkben járt. Szegény volt, 
a tanítók között is, a legszegényebb fajta. Gyermekeit tanít-
tatni nem tudta, mind a négy gyermeke megmaradt egysze-
rű, dolgos munkásembernek.”

Hám László
„Igazgató – kántortanító volt. A községben igen nagy 

megbecsülésnek örvendett. Katonaember, valaha tüzérszá-
zados. A község akkori életének mozgatója iskolai, egyházi 
vonalon egyaránt.

Hám László mint katonai parádéhoz jól értő ember, az 
akkori rendezvények – püspökfogadási nemzeti ünnepeken 
tartott lovasbandériumok felvonulásának – szervezője, ve-
zetője.

Az iskolában az V-VI. osztályt tanította. Nagy műveltsé-
gű, világlátott ember, aki osztályában már akkor megvaló-
sította a honvédelmi nevelést. Katonai ismereteket tanított. 
Tanítványai közül a katonasághoz kerülve sokan altisztek 
lettek. Az 1906-os ünnepi közgyűlés jegyzőkönyvében a 
következő bejegyzés szerepel:

„ A lakosság fiatal nemzedéke mind az ő fáradságot nem
ismerő, ügybuzgó, sikeres tanítási eredményeiről tett tanul-
ságot.”

Dr. Rékási Pálné nyug. isk.ig.h. dolgozatából

Dr. Rékási Pálné nyugdíjas iskola igazgatóhelyettes dolgozatából
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A fenti hiányos mondatot bizonyára minden kedves Olva-
sónk másként fejezné be vágyainak, tapasztalatainak, elkép-
zelésének megfelelően.

Nekünk , iskolai dolgozóknak valamint a Rákóczi Diákjai 
Alapítvány kuratóriumi tagjainak a válaszai között szerepel-
ne az iskolai alapítványi bál. 

Az elmúlt héten, december 2-án  ünnepelni gyűltünk ösz-
sze vendégeinkkel a Sportcsarnokban.

Ezen alkalommal jubileumi bálnak lehettünk lelkes szer-
vezői, hiszen 10 évvel ezelőtt született meg a ragyogó ötlet, 
miszerint minden év decemberének első szombatját  támo-
gatóinkkal közös ünneppé, meghitt együttlétté varázsoljuk.

Ily módon is szerettük volna megköszönni az alapítvány 
támogatóinak az anyagi segítségnyújtást, amelyet jó sáfár-
kodással igyekszünk nevelő-oktató munkánk feltételeinek 
gazdagítására fordítani.

Különlegessé tette számunkra az estet az is, hogy az isko-
lánk ,,fennállásának” 110.évfordulójára szervezett program-
sorozatunk záró alkalma, akkordja volt.

Vendégeink között sok-sok ismerős, mosolygós arccal 
találkozhattunk. Örömmel fogadtuk körünkbe az ,,első bálo-
zókat” is, akik reményeink szerint új, kellemes élményekkel 
gazdagodtak rendezvényünkön. A 250 bálozni vágyó között 
üdvözölhettük a hajdúsámsoni II. Rákóczi Ferenc Általános 
Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény igazgató-
ját, Szórádi Sándor urat és két kollégáját is. Intézményeink 
között jelenleg testvériskolai kapcsolat szövődik, melyet a 
jövőben erősíteni kívánunk.

Azt mondják, hogy a világon a legjobb és legszebb dol-
gok nem láthatóak és nem tapinthatóak, csak a szívünkkel 
érezhetjük őket. E gondolat jegyében egy kis karácsonyi fü-
zért nyújtottak át diákjaink vendégeinknek, melynek egyes 
láncszemei- versek, dalok, táncok- rendeződtek egységgé. 
Az adventi várakozás parányi csodái voltak ezek, amelyek 
szívmelegedésnyi időre tüzet gyújtottak az arra nyitott em-
bertársaink szívében.

Remek hangulatot keltettek a néptáncos gyerekek, a tár-
sastánc csoport tagjai, a 7-8. osztályos lányok a különböző 
táncstílusok dinamikus előadásával. A színpadi produkció-
kat megalkotta és megtanította: Kovács József, Vas Béla és 
Tímár Csaba.

A 8. évfolyamos Németh Klaudia, Földes Renáta és 
Molnár Lajos mély átéléssel közvetítették Wass Albert és 
Váci Mihály örökérvényű gondolatait. Felkészítésükről  
Czirmayné Kocsis Róza tanárnő gondoskodott. 

 A furulyások , az énekkarosok buzgó és népes csapata 
Sándorné Pusztai Erika tanárnő vezénylete mellett mutatta 
be produkcióját. 

Az ajándékműsor csúcspontját jelentette a pedagógu-
sok alkalmi kórusának és a gyermekek énekkarának közös 
énekszáma, melyet óriási tapsvihar követett. Felemelő érzést 

keltett bennünk, felnőttekben, hogy gyönyörű hangú tanít-
ványainkkal együtt dalolhattunk. Faragó Krisztina tanárnő 
és Tímár Csaba táncpárost alkotva angol keringőre ,,írt” ko-
reográfia bemutatásával lepte meg az érdeklődő közönséget
az énekszám közben. Az összhatás úgy hírlett, remek volt.

Hálás szívvel mondunk köszönetet vendégművészeink-
nek: Venczelné Polgár Annának a csodaszép Dsida Jenő 
vers élményszámba menő tolmácsolásáért, Czirmay Árpád  
református lelkésznek, aki biztos énekhangjával  erősítette 
dalárdánkat, Kómár István plébános atyának a fantasztikus 
gitáros kíséretért és lelkesedéséért.

Ünnepi műsor összeállításunk után Tímár Ferenc úr, az 
alapítvány kuratóriumának tagja  mondott köszönetet az ala-
pítványi vagyon gyarapítóinak, a jövedelemadójuk 1%-át 
felajánlóinak.

A táncos mulatsághoz a talpalávalót ezúttal is a Blues 
Sky zenekar szolgáltatta. Az est meghívott sztárvendége a 
Megasztár műsor felfedezettje, Torres Dani és barátai szóra-
koztatták a táncban megfáradt vendégeket.

A születésnap elmaradhatatlan velejárója a szülinapi tor-
ta, melynek megszelése Vadász Istvánné igazgatónőre  és 
Dr. Túróczi Imre kuratóriumi elnökre hárult kellemes fel-
adatként. A tűzijáték lángra lobbantása is a meglepetések 
egyike volt. Az értékes tombolatárgyak mindegyike gazdára 
talált, megörvendeztetve új tulajdonosaikat.

Ezúton is szeretnénk megköszönni valamennyi önzetlen 
támogatónknak a tombola tárgyakat, a pénzbeli adományo-
kat, a belépők megvásárlását, melyek eredményeként bálunk 
bruttó bevétele 1.068.000 Ft lehetett.

Régóta tudjuk és átérezzük, hogy támogató környe-
zet nélkül nem valósíthattuk volna meg céljainkat, hiszen 
,,egyetlen fűszál sem nőhet anélkül, hogy úgyszólván az 
egész természettel ne lenne összhangban.”

A hajnal 3 órakor vége szakadt, vidám hangulatú bál után 
reményeink szerint mindenki boldog érzésekkel és azzal a 
gondolattal tért nyugovóra, hogy jövőre újra áttáncolja  de-
cember első szombatjának éjszakáját körünkben.

 Nagyné Németh Margit kuratóriumi tag

Ha december, akkor …
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December 2-án a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és 
Alapfokú Művészetoktatási Intézmény „Rákóczi Diákjai-
ért” Alapítvány bálja idén is megrendezésre került, immáron 
10. alkalommal. Hetek óta olvashattuk a hirdetőoszlopokon, 
hogy a „megasztáros” Torres Dani lesz az est vendége. Dani 
az együttesével a Veni Styx-szel járja az országot, fellépés-
ről fellépésre. Hozzánk ugyan nem teljes létszámmal érkez-
tek, ez azonban nem akadályozott meg minket abban, hogy 
feltartsuk őket egy rövid interjú erejéig. A fellépésük előtt 
beszélgettünk Danival, illetve az együttes további két tagjá-
val, Süveg Mátyással és Németh Balázzsal. 

- Hogyan került szóba az itteni fellépésetek?
- D: Anyukám tartja most kézben a dolgokat, ő intézi a 

fellépéseinket. Őt keresték meg ezzel a kéréssel, így jött az 
alkalom, hogy itt felléphessünk.

- Milyen számokat fogtok most itt előadni?
- M: Részben saját számokat fogunk az albumunkról, il-

letve más előadóktól is válogattunk dalokat. Összességében 
bő félórányi zenét játszunk majd. Próbáljuk mindig lerövi-
díteni, de eddig még nem sikerült… szóval marad a bő fél 
óra.

- Kik a zenekar tagjai és milyen a felállás?
- D: A Szólógitáros Süveg Mátyás, a basszusgitáros 

Németh Balázs, Popovics Gergő a dobos, Papp Szabolcs 
percussion és Torres Dániel gitár és ének.

- Gondolkodsz-e Dani szóló albumban?
- D: Nem, de már sokan próbáltak rábírni, de nem.
- B: Vannak, akik mindent megtesznek a szólókarrier ér-

dekében, még ha nem is jól jön össze, amit terveznek. Dani 
a háttérzenészek helyett inkább a barátait választotta, és 
együttest alapított.

- Jártatok valamilyen zeneiskolába?
- M: Mindenki járt és jár magántanárokhoz. A zenekarból 

többen most is két tanárhoz járnak.
- Miért játszotok latin és reggae zenét?
- D: A latin zene az ecuadori származásom végett vált a 

véremmé, a reggae-t pedig nagyon szeretjük és rengeteget is 
játsszuk, mivel iszonyatos feeling-je van és rengeteg energi-
át szabadít fel.

- Ez mennyiben nyilvánul meg a lemezeteken?
- D: A lemezen két ilyen nóta van, a többi inkább rock.
- Az első albumotok tavaly októberben jelent meg 

VERSUS címmel. Mikorra tervezitek a következőt?
- D: A „Versus” tavaly októberben jelent meg. Azóta is 

folyamatosan foglalkozunk az új albummal, keményen dol-
gozunk rajta. A megjelenést kora tavaszra tervezzük.

- Milyen sűrűn vannak fellépések, és hogyan bírjátok 
szusszal?

- M: Átlagosan hetente egy koncert van, például most egy 

hónapig nem volt koncert, mivel Dani nem volt itthon, de 
erre a hétvégére négy van betervezve. Egyébként köszönjük, 
megvagyunk, elég jól bírjuk!

- Milyen helyeken szerettek jobban játszani? Nagyobb 
koncerteken, vagy kisebb fellépéseken? 

-D: A Szigeten játszani, mindennél jobb.- Életünk legnay-
gyobb élménye volt annyi ember előtt játszani. 

- M: De nem vagyunk válogatósak!
- D: Minden koncerten más az atmoszféra, mások az em-

berek.
- B: Részemről mindegyik koncertnek más-más a hangu-

lata, a varázsa. Ugyanúgy megvan az érdekessége annak, ha 
nagy tömeg előtt játszunk, mint annak, hogy a közönség 1,5 
méterre van tőlünk.

- A megasztárosokkal vannak még fellépéseitek, Dani?
- D: Igen, például a jövő héten vasárnap lesz egy gyer-

mekmikulás ünnepség. Ennek alkalmából jövünk össze.
- Hol lesz a következő nagyobb fellépésetek?
- D: Egy nagyszabású jótékonysági fellépésünk lesz még 

idén Budapesten. Egyébként aktuális információk mindig 
találhatóak rólunk a www.venistyx.hu weboldalon, illetve a 
www.torresdani.blogol.hu-n.

- Köszönjük az interjút, és további sikereket kívánunk, re-
méljük jól éreztétek itt magatokat!

- Mi is köszönjük a lehetőséget.
Daniék koncertje végül 45 percesre sikeredett. Saját szá-

maik mellett felcsendült Antonio Banderas „Desperado” c. 
filmjében elhangzott dala, illetve a legutóbb Limp Bizkit által
feldolgozott Behind blue eyes, Annie Lenox száma a Sweet 
dreams, és természetesen nem maradhatott el a Ladánybene 
27-től a Kell egy ház. Mint láthatjuk, a széles repertoárból 
mindenki találhatott kedvére valót.

Az egész közönség nevében mondhatjuk: Köszönjük!
 Hably Dóra és Hajdú Gergely

Torres Dani és a Veni Styx
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Múltunk, hagyományaink megőrzése fontos feladat, se-
gítségünk ebben az élő emlékezet. Ha összegyűjtjük, ren-
dezgetjük értékeinket, megmaradnak. Erőt, hitet merít belő-
le majd az ember. Nevekhez, tettekhez köthető így a múlt, 
könnyebb lesz megismerni, ragaszkodni hozzá és megval-
lani, ha kell. Az értékek, az archaikus kultúrák védelme 
ugyanúgy világtendencia, mint a modernizáció. A hagyo-
mányok megőrzése nem a modernizációval akar szembe-
fordulni, hanem értékeket akar megőrizni, továbbvinni, a 
személyiségfejlődéshez szeretne hozzájárulni.

Ennek jegyében rendezték meg az Együtt Egymásért Rá-
kóczi Klub tagjai azt a disznótort, melyen a hagyományos 
vágási technikákat felsorakoztatva, a disznótorok igazi ízeit 
varázsolták az érdeklődők elé. Pénteken egész nap az Al-
kotóházban foglalatoskodtak, válaszoltak a felmerülő kér-
désekre, megmutatták eleink hogyan dolgozták fel a húst, 
és természetesen kóstolót is kapott mindenki, aki csak arra 
járt. Ezen a napon elvégezték a munka nagy részét, töltötték 
a hurkát-kolbászt, aminek egy részét a másnapi vacsorára 
Csüllög Gábor készített el krumplival és párolt káposztával. 
A többiből megvendégelik az IBO lakóit és a Mindenki Ka-
rácsonyán Rákóczifalva lakosságát.

Szombaton disznótoros vacsorára és mulatságra várták az 
érdeklődőket a sportcsarnokba. Az este folyamán a Rákóczi 
Néptáncegyüttes, Bozsik Mártonné, Keskeny Anita és a Gál 
Jánosné-Baláthi Zoltánné kettős szórakoztatta a közönséget. 
A talpalávalót Veres Mihály szolgáltatta.

Köszönettel tartozunk a klub tagjainak azért, hogy tovább 
színesítették Rákóczifalva életét, hogy egy újabb hagyo-
mányt elevenítettek fel és mutattak meg nekünk. Megígér-
ték, hogy jövőre újra belevágnak, és hagyományt teremte-
nek ebből a hagyományőrző disznótorból.

Mondi

Mihail Volkov festőművész rajztanodája rendkívül sike-
resnek bizonyult a rákóczifalvai gyermekek körében. Vasár-
naponként délelőtt előbb az ovisok és kisiskolások, utánuk 
pedig a felsős diákok ismerkednek a különböző vizuális 
technikákkal. A két csoportba közel harmincan járnak. A ta-
nodának a Varsány Közösségi Ház ad otthont.

Rajztanoda Hagyományt a hagyományőrzésből!
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Intézményük nagyon fontosnak tartja, hogy a településen 
élő gyerekek itt helyben hozzájuthassanak magas színvona-
lú, színházi produkciókhoz. Évek óta szervezünk az ovisok 
és a kisiskolások számára zenés meseelőadásokat. Az idén 
sincs ez másként.  Októberben a Szegedi Miniszínház mű-
vészei léptek színpadra. Az ovisok a Kukori, a nagyotmon-
dó, az iskolások a Lúdas Matyi című előadást nézték meg.

November közepén Gryllus Vilmos előadóművész volt a 
vendégünk. Délelőtt az ovisoknak, délután az alsó tagozatos 
diákoknak tartott hangszeres-éneklős-mesélős előadást. A 
művész fantasztikus hangulatot teremtetett a megzenésített 
mondókákkal, versekkel – a gyerekek önfeledten játszották, 
énekelték végig a műsort. Néhány hangszerrel is megismer-
kedhetett a közönség: csodaszép, játékos dallamokat csalt 
elő a csellóból és a gitárból. Hatalmas élmény volt a doromb, 
amelynek hangját a mai kor gyermekei már nem ismerik.

Jegyek 3.500 Ft-os áron vásárolhatók a könyvtárban (Rákóczi út 21.)
és a Varsány Közösségi Házban  (Szabadság tér 10.)

Szilveszteri bál-2006
Program:
20 óra: bál kezdete
21 óra: vacsora
24 óra: pezsgős koccintás
01 óra: tombolahúzás

Vacsora:
Csüllög-tál (rántott-, natúr fokhagymás- és párizsi 
szelet vegyes körettel). 
Éjfélkor pezsgő és virsli.

Helyszín: Sportcsarnok

Zene:
ORIGÓ zenekar

JÁTÉKOS-MESÉLŐS HANGULATBAN
Vendégünk volt Gryllus Vilmos

„Viszontlátásra!” – búcsúzott Gryllus Vilmos előadása 
végén. – „Ezt mondjuk akkor, ha még szeretnénk találkozni 
azzal, akitől elköszönünk. Én remélem, hogy még találko-
zunk, úgyhogy: viszontlátásra gyerekek!” Úgy legyen…

Cs. Csáti Réka
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„Vivát Rákóczi, vivát kurucok!”
100 éve történt Kassán II. Rákóczi Ferenc és bujdosótársai 
újratemetése.

   II. Rákóczi Ferenc 1735. április 8-án bekövetkezett ha-
lála után hamvait – kívánságának megfelelően – édesanyja, 
Zrínyi Ilona földi maradványai mellé, a konstantinápolyi 
templomban helyezték el, szíve pedig a Párizshoz közeli 
Grosbois-ba került. Nyugvóhelye nem ment feledésbe, de 
zarándokhellyé sem válhatott abban az időben. A XIX. szá-
zadban gyakran felmerült újratemetésének igénye a Rákó-
czi-kultusz egyre erősödő jelenlétében. 

   A Rákóczi-szabadságharc 1903. évi bicentenáriumát 
már országszerte megünnepelték, mintegy előkészítve a re-
habilitációt. A hamvak hazahozatalára azonban még néhány 
évig nem kerülhetett sor, bár elintézését a törvényhatóság-
ok továbbra is sürgették. Tisza István gróf miniszterelnök 
javaslatára Ferenc József 1904. áprilisában rendelte el II. 
Rákóczi Ferenc és bujdosó társai hamvainak hazahozata-
lát Törökországból. Az ünnepélyes esemény azonban csak 
1906-ban következhetett be. 

   “A magyar történelem kiváló alakjai közül egyedül 
II. Rákóczi Ferenc hamvai nyugosznak idegen földben, s e 
hamvaknak hazaszállítása a nemzetnek ismételten kifejezett 
közóhaját képezi. Hála legyen érte az isteni gondviselés-
nek: azok az ellentétek és félreértések, amelyek súlyosan 
nehezedtek elődeinkre hosszú századokon át, ma már egy 
végképp letűnt korszak történelmi emlékeit képezik” - állt 
Ferenc József király 1904. április 18-i uralkodói leiratában.       

   1906-ban a Rákóczit és önmagát egyforma hévvel ün-
neplő politikai elit sem sejthette, hogy a fejedelem és társai 
hamvai alig tizenhárom évig nyugszanak majd a magyar 
állam területén. Mint tudjuk, nem a helyük változott meg 
újból, hanem az ország határai zsugorodtak össze. A ham-
vak és a síremlékek hazaszállításával megbízott öttagú bi-
zottság 1906. október 14-én indult el Budapestről, és 16-án 
délelőtt érkezett Konstantinápolyba. A küldöttség még az-
nap délután kiemeltette a lazaristák kolostorában a sírokból 
a II. Rákóczi Ferenc, Rákóczi József, Zrínyi Ilona és Csáky 

Krisztina hamvait tartalmazó ládákat, majd másnap reggel 
Thököly Imre, Bercsényi Miklós, Esterházy Antal és Sibrik 
Miklós földi maradványait. 

   Október 23-án kedden reggel előbb a sírköveket, majd 
délután a koporsókat átszállították a Kelet nevű hajóra. 
Konstantinápolyból 1906. október 24-én indult haza a kül-
döttség. Október 27-én Orsovánál - ahol annyi emigráns 
hagyta el a múltban az országot - magyar földre értek a fe-
jedelmi ereklyék. Az országhatártól a fővárosig a hamvakat 
szállító szerelvényt mindenütt ünneplő tömeg fogadta. Szer-
te az országban, különösen a Rákóczi-kultuszhoz kötődő 
településeken emlékmáglyák, úgynevezett Rákóczi-tüzek 
gyúltak. Bár a végső cél nem Budapest, hanem Kassa volt, 
az ünnepségsorozat tetőpontja a fővárosban csúcsosodott ki. 
A koporsók gyászhintókra kerültek, majd a díszmagyarba 
öltözött előkelőségek és a Rákóczi-kort megjelenítő dísz-
menet Rákóczit és társait felravatalozta. Este a hamvakat 
újabb díszmenet kísérte vissza a pályaudvarra. Október 29-
én reggelre ért a különvonat Felvidékre. Rákóczi, Bercsényi 
és a többiek temetése még aznap lezajlott a kassai dómban.

A tömeg térdre borult
   A Magyar Távirati Iroda 1906. október 29-i tudósítása 

csaknem szó szerint hasonlít a 100 évvel későbbi ünnepség 
eseményeinek leírására is:

„Felső-Magyarország gyöngye, Kassa város, fejedelmi 
díszpompában várta a bujdosó kurucok földi maradványa-
it, amelyek ma érkeztek ide az utolsó állomásokra, a kassai 
dómba, ahol a hősök aludni fogják örök álmukat. A házakon 
drapériák, dekorációk díszlenek, az erkélyek piros díszben 
pompáznak és az ablakokból Rákóczi lobogókat lenget 
a szél. A főbb utcákon árbocerdő vonul végig, mindegyik 
árbocon Rákóczi vagy nemzeti címer díszlik. Az első dísz-
kapun – mely a Vajda-Hunyadi vár mintájára épült a Her-
nád híd közelében – zászló áll. Tornyáról Rákóczi lobogók 
lengenek. A második diadalkapu a főutca elején áll Rákóczi 
korabeli stílusban épült és impozáns hatású. A székesegy-
háztól a főutca végéig elhelyezett árbocokra Magyarország 
összes törvényhatóságainak zászlóit tűzték fel. Ezek a lengő 
színpompás zászlók gyönyörű látványt    nyújtanak.    Már 

R á k ó c z i  K a s s á n
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Közhírré tétetik , hogy kicsiny községünkben egy új civil 
szervezet látta meg a napvilágot! 2006.november15-én létre-
jött a RÁKÓCZI LOVAI KÖZHASZNÚ EGYESÜLET. Szülő 
Atyái és Anyái: Gaál Jenő, Némethné Földes Katalin, Barhács 
Mihályné, Petykó Zsuzsanna, dr. Szántó Zoltán, Mészáros Jós-
zsef, Stork Sándor, Novák Gyula, Falvai Sándor, Nagy András.

Céljuk a felnövekvő ifjúsággal megismertetni, megszerettet-
ni a lovas életet. Kiemelten szeretnének még foglalkozni a ter-
mészet- és állatvédelemmel! Ebből kifolyólag már csatlakoztak 
is a decemberben megalakult Madárbarát és Természetvédők 
köréhez. Ezen kívül elképzeléseik: a falusi táboroztatás, mely-
nek keretein belül a hagyományőrzés is szépen lassan kibon-
takozik! Szünetekben a gyerekeknek napközis foglalkozásokat 
szeretnének szervezni. Kis ízelítő a tervezett programjaikból:

 - lovas oktatás, fogathajtás oktatása,
 - népi kézművesség gyakorlása,
 - állatok gondozása,
 - íjászat
 - helybeli őshonos fák, gyógynövények megismerése.
Még egy komoly törekvése van e kis egyesületnek, még-

pedig a sérült gyermekekkel való foglalkozás! A környéken 
ugyanis náluk található egyedül kiképzett ló és lovas oktató, aki 
speciálisan foglalkozhat e területtel!

Terveikben a falusi turizmust próbálják segíteni, illetve fel-
lendíteni a községben lovaikkal és szabadidős tevékenységeik-
kel! Mint mindig, ez után is tervezik a lakóhelyük rendezvénye-
it megjelenésükkel támogatni.

A társaság jelenleg több lóval és hintóval rendelkezik, de 
persze ezen felül tervezik az állatparkjuk bővítését is. Itt szintén 
az őshonos magyar fajták összegyűjtése a céljuk /komondor, 
puli, szürkemarha/.

Nem utolsó sorban meg kell, hogy említsem e maroknyi tár-
saság nem kis múlttal rendelkezik, hiszen részt vettek ők már 
a Hídember forgatásán, illetve országos és nemzetközi lovas 
találkozókon is! Továbbá törekszenek a faluban élő többi lovas-
sportot kedvelő és ilyen irányban tevékenykedő társaikkal a jó 
viszony ápolására és együttműködésére

Úgy gondolom, hogy ennyi célkitűzés egy újonnan született 
egyesülettől szép kis teljesítmény és talán próbáljuk meg őket 
segíteni a tenni akarásukért!                                        MPZs

Rákóczi Kassán        Rákóczi lovasai
kora reggel óta rendkívüli a sürgés-forgás az egész város-
ban és főképp a pályaudvar környékén nagy sokaság tolong. 
Az állomási épületet és környékét pazarul feldíszítették. Itt 
emelkedik a pompás díszsátor is, amely kívülről bíborral, 
belülről pedig a Rákóczi család címeivel és címerével van 
díszítve. Reggel 6 óra 16 perckor megkondultak az összes 
harangok, és 24 ágyúlövés jelezte, hogy a különvonat meg-
érkezett. A harangzúgás közé vegyült ágyúdörgés megható 
érzést keltett az emberekben, mintha mindenki érezné a tör-
téneti pillanatnak jelentőségét, amely az édes haza ölébe visz-
szahozta a száműzötteket. Ünnepi csendben vonult be a vonat 
az állomásra, amely szorongásig megtelt emberekkel. A kö-
zönség kalaplevéve, néma meghatottsággal üdvözölte az ér-
kező hamvakat. A különvonaton érkezett vendégek a városba 
hajtattak, ahol már erősen hullámzott a nép, gyönyörködvén 
a felvonuló lovas bandéristák színes tömegében. Amerre csak 
a gyönyörű menet elhaladt, a tömeg sorából, az ablakokból 
és erkélyekből kalap- és kendőlobogtatással üdvözölték a 
menetet. Több helyütt a gyászkocsik elvonulásakor a tömeg 
térdre borult. A lelkes, hazafias hölgyközönség pedig virá-
gokat szórt a gyászkocsik elé. Az elvonulás alatt folytonosan 
kongtak a harangok, s midőn a menet a székesegyházhoz ért, 
a koporsókat az alispán és a főispán vitte be a székesegyház-
ba, ahol díszes szarkofágra helyezték.”

A 100 éves évfordulóra meghívást kapott Kassára a 
rákóczifalvai Kuruc Hagyományőrző Egyesület is. A 
többezres menetet vezetve, korabeli öltözékben „Vivát Rá-
kóczi, vivát kurucok! Vivát! Vivát! Vivát!” kiáltásaikat az 
összesereglett hatalmas embertömeg visszhangozta tovább 
- tisztelegve ezzel a fejedelem emlékének. Az eseményen 
részt vett Sólyom László köztársasági elnök is, aki - a fel-
vonulók és érdeklődők előtt - példaként állította a Rákóczi-
szabadságharc nemzeti és történelmi értékeit, s felhívta a 
figyelmet e hagyományok ápolásának fontosságára. Ünnepi
beszéde után – más magasrangú meghívottal és az egyesület 
képviselőivel - megkoszorúzta a sírhelyet.

Terenyei Attila
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2006. augusztus 30-án megalakult Rákóczifalván, mint 
legújabb civil szervezet, a Létminimum Alatt Élők Tár-
sasága (LAÉT) helyi csoportja a Jász-Nagykun-Szolnok 
Megyei Elnökségi Alapszervezet tagjaként. A helyi szerve-
zet vezetője Páldi Ernőné, Erzsike. Ha Őt magát nem is 
kell bemutatni, az általa megalakított és vezetett szerveze-
tet igen. 

F. F.: Gratulálok a megalakuláshoz és kérlek, hogy mu-
tasd be a szervezetet röviden.

P. E-né: Csoportunk, az Országos Létminimum Alatt 
Élők Társasága Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Elnökségi 
Alapszervezet tagjaként, 20 taggal alakult meg. Az országos 
szervezet 1992-ben Bicskén jött létre. Azóta több városban 
alakítottak tagszervezetet – megyénkben eddig négyet –, de 
a miénk az első, úgymond vidéki csoport. Tagjaink önkén-
tes munkában végzik feladataikat. Céljaink közt szerepel 
szociális tevékenység, az arra rászoruló családok segítése, 
a kulturális örökségünk megőrzése, gyermek- és ifjúságvé-
delmi és érdekképviseleti tevékenység és még sorolhatnám 
sokáig. 

F. F.: Ki lehet tagja az LAÉT-nek, mik a feltételek ?
P. E-né: A LAÉT-nek az alapszabály szerint bárki tag-

ja lehet, aki egyetért az alapszabályban foglaltakkal, elkö-
telezetten vállalja a karitatív tevékenységgel járó plussz 
munkát és elfoglaltságot, fizeti azt a minimális tagdíjat,
amit a működésünk biztosítása érdekében meghatároztunk. 
Ugyanakkor nem célunk a létszám növelése, mert inkább 
a hatékonyságra törekszünk, mint a felduzzasztott, de nem 
dolgozó szervezetre. 

F. F.: Különböző adományokat osztottatok az arra rászo-
rulók között. Honnan tettetek szert erre, mikor és hol kerül 
sor az adományosztásra, ki kaphat belőle ?

P. E-né: Az adományok az Európai Unióból érkeznek a 
Budapesti Élelmezési Bankon keresztül. Heti egy alkalom-
mal kerül sor adományosztásra szerdai napokon 10.00 órá-
tól 14.00 óráig a Rákóczi u. 51. szám alatt, természetesen 
a rendelkezésre álló anyag mennyiségének függvényében. 

Ugyanitt tudjuk fogadni az átadásra behozott ruházatot, bú-
torzatot, amit utána kiosztunk. Igény szerint bárki kaphat a 
kiosztásra kerülő adományokból, de elsősorban a létmini-
mum alatt élőket szeretnénk megsegíteni. Mi senki anyagi 
helyzetét nem vizsgáljuk, aki kér az kap, ha van miből. Ci-
pőt, lisztet, tésztát osztottunk a lakosok rászorultjai részére. 

F. F.: A LAÉT felvette-e a kapcsolatot a polgármesteri hi-
vatal szociális területen dolgozó munkatársa és a családsegí-
tő és gyermekjóléti szolgálat dolgozójával?

P. E-né: Természetesen mindkét intézménnyel felvettük 
a kapcsolatot kölcsönösen tájékoztatjuk egymást a kötelező 
titoktartás betartása mellett. Ugyanis az adományok osztása 
során tudomásunkra jutott személyes adatok, körülmények 
megismerése nem jogosít fel bennünket az adatok nyilvános-
ságra hozatalára, azt kötelesek vagyunk titkosan kezelni.

F.F.: Ki segít a szervezet irányításában és milyen lehető-
sége van a segíteni akaró, de belépni nem szándékozó pol-
gároknak?

P. E-né: Velem együtt 5 fős vezetőség irányítja, koordi-
nálja a munkát. Aki bármilyen adománnyal segíteni kíván-
ja a rászorulókat a már említett címre szállított, részünkre 
átadott adománnyal megteheti, ezenkívül minden személyi 
jövedelemadóval rendelkező polgár adója 1 %-ának átutalá-
sával segítheti szervezetünket. Ennek átutalási lehetőségéről 
tájékoztatni fogjuk az érdeklődőket.

F. F.: Köszönöm a tájékoztatást, a bemutatkozást, munká-
tokhoz kívánok sok erőt, kitartást!

P. E-né: Én köszönöm a lehetőséget és várjuk a igénylő-
ket az adományokra, az adományozókat. Az újság olvasó-
inak békés karácsonyi ünnepeket és sikerekben gazdag új 
évet kívánok a LAÉT valamennyi tagja nevében!  

 F. F.
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Vonaton utazva hallottam a következő beszélgetést. 
Anyuka két kisgyermekével és nagymamával ültek mö-
göttem, többek között arról beszéltek, hogy a cicájuk meg 
akart fogni egy kis madarat. A gyerekek nem tudták elmon-
dani a nagyinak, hogy mit 
is láttak. Anyuka „szaksze-
rűen” elmondta, hogy egy 
kisvarjú kiesett a fészkéből 
és a piros csőrű mamája a 
földön tovább etette. Hát 
bizony ez a piros csőrű 
varjúmama a valóságban 
feketerigó apuka volt. Er-
ről a kis történetről jutott 
eszembe, hogy sokan nem 
ismerjük a körülöttünk élő 
állatokat, elmegyünk úgy 
egy veréb mellett, hogy 
nem is tudjuk milyen ma-
dár is az. A következők-
ben szeretnénk bemutatni 
az újságban alkalmanként 
egy-egy, közvetlen környe-
zetünkben élő madarat. 
Különböző madárvédelmi 
teendőkkel megismertetni 
az olvasókat. A feketerigót 
biztosan sokan ismerik, de 
aki nem azzal szeretném a 
következő sorokban megis-
mertetni. 

A hazai rigók egyik 
legszebb hangú képviselő-
je a parkokban, kertekben 
egyaránt előfordulhat az 
emberrel szemben bizal-
mas madár. Sokan összeté-
vesztik a seregéllyel, amely 
hasonló nagyságú, de fé-
mesen csillogó, pettyezett 
tollazatáról ismerhető fel. 
A feketerigó test hossza kb. 
24-25 cm. A hímek csőre 
és szemgyűrűje élénk na-
rancssárga, tolla koromfe-
kete. A tojó sötét barnás árnyalatú, a begytájék halványan 
márványozott, a mellén vöröses árnyalattal. 

„Nagyon eleven, kedves madár, az erdőszélek bokrain 
és tisztásainak igazi ékessége, amely alkonyat beköszönté-
se előtt más rigófélékkel kiszáll a tisztásra és ugrálva, tipe-
getve, szedegetve gyönyörködteti az ember szemét”.

Herman Ottó írja fenti sorokat a feketerigó életmódjáról.
Évente két vagy három alkalommal költ. A tojó 4-6 kékes 

tojást rak, amelyet a két szülő felváltva költ ki 14 nap alatt. 
A feketerigó főleg a talajon táplálkozik. Táplálékát tavasztól 

őszig főleg giliszták, rova-
rok, csigák alkotják. Nyár-
végétől sok lédús terméket 
fogyaszt /pl.: fekete bodza, 
fagyal, berkenye fajok ter-
mése/. 

Az idei novemberi tavaszi-
as idő a madarakat is meg-
zavarja, az utóbbi napokban, 
este is hallottam énekelni, 
lányomat vártam az utolsó 
busszal hazajönni. Az iskola 
előtti parkban 23-óra után 
gyönyörű rigó énekre lettem 
figyelmes.

A feketerigó a téli madár-
etetőknek is minden napos 
vendége, főleg a földi ete-
tőket látogatja, de szívesen 
fogyaszt a fán maradt almát 
és naspolyát. Ha már a ma-
dáretetésnél tartunk, szeret-
ném megemlíteni, hogy a 
madáretetőket ki kell tisz-
títani és friss maggal feltöl-
teni. Amikor a madáreleség 
kifogy az etetőkből, azonnal 
pótoljuk, mert a sok kisma-
dárnak csak ez az étkezési 
lehetősége van a téli időben. 
Fontos még, hogy naponta 
vizet is adjunk nekik egy 
lapos edényben, amit nem 
tudnak felborítani. A kertek-
ben, parkokban egyre töb-
bet lehet látni a cinegéket, 
a különböző vonuló mada-
rakat, amelyeket csak télen 
láthatunk pl.: csíz, süvöltő, 
csonttollú stb. Gondoskod-
junk róluk, mert nagyon sok 

rovart, bogarat elfogyasztanak, amelyek nekünk embereknek 
sok kellemetlenséget okoznak.

Kérem jelezzék, hogy milyen madárról olvasnának szíve-
sen az újságban!

Madárbaráti üdvözlette  Katona Mihály 

Ismerjük meg környezetünk madarait!

2006. december 9-én 
megalakult a

 Madárbarát 
és Természetvédők Köre.

A csoport rendezvényei-
re szívesen várunk minden 
olyan érdeklődőt, aki szere-
ti a madarakat, különböző 
állatokat tart, érdekli a ter-

mészet védelme.
Katona Mihály
26-20/393-4656
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C I V I L E K

2006. november 25-én tartottuk évzáró rendezvényünket. 
A helyi civil szervezeteken kívül vendégeink voltak testvér-
egyesületünk a Kisújszállási Nagykunhalmi Belszervi cso-
port tagjai is. Tóth Lajos polgármester úr köszöntője és az 
éves beszámoló után színvonalas kulturális műsor követke-
zett, ahol most már hagyományosan tagtársaink is felléptek 
egy vidám jelenettel. Beszámoltunk egész éves tevékenysé-
günkről, valamint a képviselő-testülethez benyújtott pályá-
zaton nyert összeg felhasználásáról.

Ezek a következők:
-A községi gyermeknapon segítettünk a gyermekprogra-

mok lebonyolításában és minden kisgyermeket megajándé-
koztunk.

-Az Általános Iskola által szervezett Ifjúsági Napon önál-
ló programokkal vártuk a diákokat és a legügyesebbeket 
megajándékoztuk.

-VI. BEROE - NYÁR rendezvényünkön a megyében mű-
ködő beteg-egyesületeket, valamint a helyi civilszervezete-
ket és a község lakóit vártuk színvonalas kulturális műsorral, 
valamint a rendezvény keretén belül a Maci-Múzeumban 
Faragó László gyönyörű kőzet gyűjteményét tekinthették 
meg az érdeklődők.

-Vállaltuk, hogy a község lakói számára szűrővizsgálatot, 
első alkalommal veseszűrést szervezünk. (Itt szeretném meg-

BEROE-híradó!
jegyezni, hogy  kérjük a lakosokat figyeljék a felhívásokat és
minél többen vegyenek részt ezeken a vizsgálatokon.)

-Vállaltuk, hogy a mindenkori első osztályosok számára 
Télapó-ünnepséget szervezzünk december 8-án. 24 kisdiák 
számára készítettünk Mikulás-csomagot, melyet egyesüle-
tünk tagjai vidám műsor keretén belül adtak át.

Úgy gondolom, hogy a pályázaton nyert összeget vállalá-
sunknak megfelelően használtuk fel.

Köszönjük a képviselőtestület, valamint minden szponzo-
runk egész éves támogatását. Köszönöm minden tagtársam 
munkáját.

Arany János idézetével kívánok minden újságolvasónak 
Kellemes Karácsonyi Ünnepeket és Békés Boldog Új Esz-
tendőt.

       „ Kél és száll a szív viharja
 Mint a tenger vésze,
 Fájdalom a boldogságnak
 Egyik alkatrésze,
 Az örömnek levegőjét
 Megtisztítja bánat
 A kizajlott búfelhőkön,
 Szép szivárvány támad. ”
 Komárominé Kovács Katalin
 egyesületvezető

F E L H Í V Á S

A Rákóczifalvai Tűzoltó Egyesület 2007. május hónapban Szent Flórián, a tűzoltók védőszentje tiszteletére az Orszá-
gos Tűzoltó Múzeummal és a környező településekkel karöltve egy hónapig tartó kiállítást rendez a Macimúzeumban.

A kiállításon szeretnénk bemutatni mindazon emlékeket, fotókat, tárgyakat, melyek településünk elmúlt egy évszá-
zados tűzvédelmével kapcsolatosak.

Kérjük ezért, amennyiben valakinek van ilyen dokumentuma, és a kiállításra rendelkezésre bocsátja, telefonon vagy 
személyesen jelezze 2007. január 30-ig az esti órákban.

Segítő szándékukat előre is köszönettel vesszük.    Az egyesület nevében:  Máté Pál 
Cím:   Rákóczifalva, Rákóczi u. 88.Telefon:  06-56-441-328

Tisztelt Rákóczifalvi Lakosok!

Évzáró rendezvényünk 24 kisdiák számára készítettünk Mikulás-csomagot,
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Nostradamus
III. Gyurcsány csomag 2007.

I. Az a nyugdíjas, aki 1989 után halt meg, annak kö-
telesek örökösei visszafizetni a nyugdíját kamatokkal
együtt.

II. A rendőrség minden hónapban egy alkalommal az 
ország egész területén megállítja az autósokat és lefog-
lalják a kincstár részére az autókat. (Akit távol otthoná-
tól könnyítenek meg autójától, kap egy rollert.)

III. A légierőt felszerelik a legújabb papírból hajtoga-
tott óvoda-kompatibilis gépekkel, a Grippeneket pedig a 
gyárból egyenesen a szemetesre viszik. 

IV. A bevezetett szexadó kiszámítása a személyiségi 
adatok miatt VÉLELMEZETT havi átlaggal fog szá-
molni. 

V. Az orvos-elkerülési adót csak a kórházban fekvők 
nem fizetik, azok viszont fizetik az ágydíjat, a lepedődí-
jat, kacsadíjat, … stb.

VI. Készítik a szobrát annak a nyugdíjasnak, aki utol-
jára még kap nyugdíjat, a többi emléklapot kap.

VII. Vezetőink is önmérsékletet tartanak, így az EU-s 
8000 milliárdot viszik csak el, a 2000 milliárdos önrészt 
kell csak nekünk kifizetni.

Balázs Antal

Az olvasónak ismerősen cseng a Bokros név és nagy az 
esélye, hogy újra halljunk a pénzügyi zseniről. Az egzisztáló 
miniszterelnökünknek Öszöd óta rezeg a léc, bármikor meg-
történhet az MSZP kihátrálása mögüle. 

Miért írom le bevezetőmben ezt a lehetőséget? Rendkívül 
egyszerű a válasz, ha Bokros Lajos programját megvalósít-
ják, minden pénzbe fog kerülni, ami előrevetíti számunkra is 
a változtatás szükségességét.

Ez már nem játék, ami 2007-ben ránk vár, bebizonyoso-
dik, hogy az összetartó közösségek, ahol egy cél mellé áll-
va dolgoznak, esélyük van a megmaradásra, fejlődésre. Két 
példával szeretném bemutatni a lehetőségeket. 

Szolnokon 100 éve!!! a gyógyvíz „elsőbbséget élvez”, de 
már 80 éve a Tisza Szálló oldalából is folyik (el) le a páratlan 
természeti kincs és még a mai napig sem a gyógyturizmus 
fellegvára a város. Cserkeszőlő a semmi szélén pedig meg-
mutatta hogyan kell ezzel a lehetőséggel élni. Mára országos 
hírű a fürdő és nem ritka nyáron az 5000 látogató, de 8 ezren 
is voltak már!! 

Ez a két példa rávilágít, hogy ugyanazt lehet jól és nay-
gyon rosszul is csinálni. Rövid múzeumi tapasztalatunkból 
merítve, hiszen 8 hónapja nyitottuk meg, már érzékelhető 
valamiféle előrelépés, hiszen több mint 3500-an jöttek el 
hozzánk. Véleményüket kérve és az állandó megfelelés rá-
világít olyan hibákra mint az, hogy Tiszaföldváron hétvégén 
a Földtani Múzeum nincs nyitva! Tiszakürtön a probléma a 
vendégekkel való foglalkozás. Mi lehet ennek a hátulütő-
je? Az, hogy az ide érkezőket nem tudjuk egy egész napos 
programra idehívni. A több száz kilométerről érkezőket nem 
szabad program nélkül csellengeni hagyni, mert rossz hírét 
viszik a településeknek. Ezt pedig meg fogja sínyleni min-
den itt élő, mert a rendszerváltás még csak most kezdődik el. 
A szolgáltatás színvonala az idelátogatók szerint is nagyon 

„Bokros” teendők
szerény, pedig rengeteg munkahely attól függ majd, hogy 
milyen mélyen „hajlunk meg” az ideérkező vendégek előtt, 
tehát Bokros teendők várnak ránk 2007-ben.

Balázs Antal

Jelölés a Magyar Kultúra Lovagja címre

A Mindenki Karácsonya ünnepségünkön Gyurkó Béla 
Domoszló polgármestere a Falvak Kulturájáért Alapítvány  
tagja meleg szavak kiséretében adta át Balázs Antalnak a 
meghívót a XI. MAGYAR KULTÚRA NAPJA GÁLA  ren-
dezvényére, ahóvá mint a Magyar Kúltúra Lovagja cím vá-
rományosa hivatalos.

Barátunkat a címre Nagy József, a magyar kultúra lovag-
ja, valamint Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzatának 
Kulturális Bizotsága jóváhagyásával Tóth Lajos polgár-
mester javasolta, mindezzel nagyra értékelve településünk 
kultúrális életében válalt szerepét.

2007. január 22-én a HM Honvéd Kultúrális Szabadidő-
központban, a gálán harmichat cím kerül átadásra.

A szerkesztőség nevében gratulálok a jelőltnek!
Papp Imre 
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M I K U L Á S  A  FA L U B A N

A Mikulás az idén is meglátogatta lelkes focistáit
A segítő manói ez évben is felhívták a Télapó figyelmét

e lelkes kis táborra! Dicsérte a játékosok csapatjátékát, le-
gendás cseleiket, minek híre még az Északi-sarkra is eljutott! 
Viszont a dicséreten kívül még felhívta a lurkók figyelmét
arra is, hogy nem csak a foci-pályán kell jól viselkedni, ha-
nem azon kívül is!

Mikulás apó most sem érkezett üres kézzel, minden kis 
labda-zsonglőr csomagot kapott!

Ezúton is köszönet a télapó segítőinek a támogatásukért! 
A Melinda virágüzletnek, a Vígh-Szabó kocsmának, Kocsis 
Györgynek és a Pásztor szikvíznek!

KÖSZÖNJÜK A TÁMOGATÁSUKAT!
Bízzunk benne a Mikulás jövőre is ráér majd és ellátogat 

újra, hátha akkor majd még focizni is lesz kedve!
MPZS.

Télapó az ovifocin!

Télapó a Közösségi Házban
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K A R Á C S O N Y

Mindenki karácsonya

December tizenötödikén a Szabadidő kör és a Varsány 
Közösségi Ház szervezte meg a már hagyományos „Min-
denki karácsonya”  ünnepi rendezvény-sorozatot a baráti 
civilszervezetek segítségével.

A Szabadidő kör készítette adventi kiállítást  néhány 
helyi alkotó festményei gazdagították.

Az esmény sorozatról bővebben a 2007. első számunk-
ban hírelünk.         
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Ünnepi főzőcske
zővizéből kiszedjük, lehűtjük és durvára lereszeljük. Sóval, 
borssal összekeverjük és a pulykára szórjuk. Olajjal enyhén 
meglocsoljuk és meleg sütőben 30-35 percig sütjük, amíg a 
burgonya megpirul. Előre is összeállíthatjuk, így az ünnep 
estéjére csak a sütés marad, a sütő pedig ugye egyedül is tud 
dolgozni.

Mézes sült alma: Hozzávalók: személyenként 1 db alma, 
méz, dióbél, mazsola, rum, citromlé. A mazsolát a rumba be-
áztatjuk, legalább egy félórára. Az almákat megmossuk, szá-
razra töröljük és középen ketté vágjuk. Magházukat kivájjuk 
és citromlével meglocsoljuk. Az üreget a dió-mazsola-méz 
keverékével megtöltjük, a két fél almát összerakjuk és forró 
sütőben megsütjük. /Akkor jó, ha az alma héja egy kicsit ösz-
szeesik, megráncosodik./

A finom falatok mellett ne feledkezzünk meg az ünnepi
díszes terítésről sem, hiszen ez adja meg igazán a hangulatot 
, az egyedi szalvéták, gyertyák és a karácsonyi dallamok. A 
finom falatokat zamatos borral locsolhatjuk meg. Az itt aján-
lott ételekhez, főleg a desszerthez édes fehérbort – Hársleve-
lűt, Muskotályost, vagy Tokaji aszút – ajánlok.

Bízom benne, hogy az ez évben megjelent lapszámokban 
minden olvasónk talált kedvére való receptet, amit családja 
megelégedésére el is készített. Ebben a hitben kívánok min-
den olvasónknak békés, meghitt karácsonyi ünnepeket és 
boldog újesztendőt. Találkozunk 2007. első lapszámában.

 Feketéné Molnár Zsuzsanna

Talán túl rövid is ez a hónap, hogy az összes decemberi „ 
kötelező „ konyhai gyakorlatot elvégezzük és szeretteinkkel 
végig együk és etessük. Sültek, sütemények, pudingok, diós 
és mákos bejgli, a nagyágyú a töltött káposzta, a hónap vé-
gén pedig a malacpecsenye és a gyűrt gyomrunkra a gyá-
molító korhelyleves. Mindezt végig gondolva és leírva, arra 
a  döntésre jutottam, hogy könnyű, gyors, előre elkészíthető 
ételeket ajánlok, így legalább a háziasszonyok is inkább az 
ünnep meghitt hangulatát élvezzék családjuk körében és ne 
a konyha rabságában sínylődjenek.

Aszalt gyümölcs leves: Hozzávalók: 50 dkg aszalt gyü-
mölcs, 1 dl tejföl, 2 ev. kanál cukor, citromlé, darált dió. A 
megmosott gyümölcsöt kevés, enyhén sós vízben megpá-
roljuk, majd felöntjük 6-7 dl vízzel, a tejfölből és a lisztből 
habarást készítünk, a levest behabarjuk, citromlével, cukor-
ral ízesítjük. Tálaláskor tetejét darált dióval díszítjük. Hide-
gen is tálalható.

Pulykás rakottas: Hozzávalók: személyenként egy sze-
let pulykamell filé, továbbá 4 személyre 25 dkg gomba, 1
fej vöröshagyma, egy kis zellergumó, 2 db sárgarépa 10 dkg 
zöldborsó, 35 dkg burgonya, őrölt bors, só. A zöldségféléket 
megtisztítjuk, felkarikázzuk és enyhén sós vízben feltesz-
szük főni. 10 perc után beletesszük a pulykamell filéket is
és puhára főzzük. A megpárolt zöldségeket és hússzeleteket 
kivajazott tűzálló tálba rakjuk. Megmossuk a burgonyát is 
és héjában feltesszük főni, de csak félpuhára főzzük. Fő-

Otthon ma csilingel a csengő, 
Otthon ma rózsás gyerekarcok 
Izgalmas csendben várnak valakit. 
Ajkuk mosolya édesen nevet, 
Szemükben az ég színe derengő, 
Otthon ma csilingel a csengő... 

Otthon ma széttárul az ajtó 
S a ,,Stille Nacht’’-ot zongorázzák, 
Az öregek befelé mosolyognak, 
A sok gyerek kacagva szalad, 
S érzi mindenki a szívek lángját. 
S a ,,Stille Nacht’’-ot zongorázzák... 

Otton most felragyog a gyertyaláng, 
Szobánk lámpái ragyogón kigyúlnak, 
A karácsonyfa tündöklőn zenél, 
A villanyfény széthinti sugarát, 
S édes illattal telik be szobánk. 
Otthon most muzsikál a gyertyaláng,

A drága sok fény tündöklőn lobog, 
Száz szép ajándék glédában sorakszik, 
Örömtől csillog mindenek szeme, 
Aranyos ajkú lágy gyermekkacaj 
Tesz ma üdébbé minden örömet, 
És felderülnek minden bús szívek... 

Otthon ma csilingel a csengő, 
Otthon ma széttárul az ajtó, 
Otthon ma tündöklik a gyertya 
S fényárban úsznak mind a bútorok, 
S én itten messze, szent karácsony este 
Ezer emléket csendben átölelve 
Halkan dalolok... 
 

Sándor Dénes: 
Csendes karácsonyi dalB. Radó Lili: 

Mit üzen az erdő?

Víg ünnepre készülődünk,
esteledik már.
Szobánkban a szép fenyőfa
teljes díszben áll.
Zöld ágain kis csomókban
puha vattahó,
tűlevél közt víg aranyszál,
fel-felcsillanó.
Itt is csillog, ott is ragyog,
mint a napsugár, 
s csilingelő csöpp csengettyű
édes hangja száll, 
akárcsak az erdőben a
dalos kis madár.
Csitt csak! Figyeld mit is suttog 
szép fenyőfánk most neked?
-Halló itt az erdő beszél!
Sürgős fontos üzenet:
Kívánunk ma mindenkinek 
szép fenyőfa ünnepet!
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Eljött hát újra december hónapja, s e szó hallatán legtöb-
bünknek a karácsony is eszébe jut, az az ünnep, melyet mind-
annyian szeretetben és békességben töltünk. Családtagjainkkal 
hosszú estéket beszélgetünk át a fenyőfa finom gyantaillata
és a gyertya pislákoló fénye mellett. A gyerekenek ez az év 
legcsodálatosabb része, mert mindent valamilyen különleges 
varázslat vesz körül. A háromnapos ünnep, a sok hó bűvös ha-
talommal bír.A világban minden nép más-más hagyományok 
szerint tölti a szeretet ünnepét. Ezekből próbáltam összegyűj-
teni párat:

Karácsony Skandináviában:
Az északi területeken élő népek a karácsonyt julnak neve-

zik. Ez a kifejezés még a keresztényég előtti időből származik, 
mikor is a legördülő égő kocsikeréknek képzelték a napot, és 
ezt a kereket julnak nevezték. Az ünnep náluk tizenkét napig 
tartott. Az emberek vendégül látták egymást, rengeteget éne-
keltek együtt, nagyokat ettek, ittak és mulattak. Szokás volt 
jultüzet gyújtani, minek 12 napon keresztül égnie kellett, majd 
hamuját szétszórták a földeken a jövőévi bő termésért. A své-
dek karácsonyi állata a szalmából készült julkecske. Dániában 
a karácsony elengedhetetlen „szereplői” a julniserek. Ezek pi-
ros kabátot viselő törpék, akikkel bármelyik kirakatban talál-
kozhatunk, és a természetet jelképezik.

  
Karácsony Hollandiában:
Réges-rég, a mai Törökország területén lévő Myra város-

ban élt egy Miklós nevű püspök, akit máig a gyerekek védőz-
szentjeként tartanak számon.  Hollandiában, csakúgy, mint ha-
zánkban a gyerekek december 6-án is kapnak ajándékot. Szent 
Miklós hímzett palástot és csúcsos süveget visel, kezében 
pásztorbotot tart. Úgy tartják, hogy hajóval érkezik a narans-
csok országából, Spanyolországból. Este szétosztja az ajándé-
kokat. A hagyomány szerint szürke lovon járja be az országot, 
a gyerekek ezért szénát, kenyeret és sárgarépát adnak a lónak.  
A nők közösen összegyűlnek, és süteményt sütnek. Miután az 
édesség elkészült, kakaót szürcsölgetve karácsonyi története-
ket mesélnek egymásnak. 

Karácsony a szászoknál:
Németország tartományaiban más-más módon ünnepelték 

meg a karácsonyt, de most csak a szászok szokásait említem 
meg. Szentesete napja ugyanolyan munkanap, mint a többi. 
Karácsony első napjának reggelén mindenki korán kelt, mert 
a hajnali mise hat órakor kezdődött. Hazatérés után közösen 
megreggeliztek és csak utána bonthatták ki az ajándékokat. 
Az Érchegységből terjedtek el a fenyőfadíszként használt fa-
ragott angyalkák, diók, gyertyák. A karácsonyi ebéd tizenkét 
különböző fogásból állt. Mindenki hagyott egy-egy a tányér-
ján valamennyi ételből, ez jelképezte, hogy a jövő év mind-
egyik hónapjában legyen mit enni.

Karácsony Lengyelországban:
Itt a karácsony az adventtel kezdődik. Hosszú téli esté-

ken a gyerekek színes papírból láncot, kifújt belsejű tojásból 
madárkákat, angyalokat és sok-sok egyéb karácsonyfadíszt 
készítenek a szentestéig. Lengyelországban a hagyomány 
szerint a Jézus szamárháton érkezik. A nagyszülőktől kezd-
ve valamennyi rokon összegyűlik az ünnepre, és mindenki 
kap ajándékot. Miután kibontották a csomagokat, dalra fa-
kadnak. Az ünnepi vacsora, akkor kezdődik, mikor az égen 
feltűnik az első csillag. A szépen megterített asztal közepére 
gyertyát helyeznek, alá pedig fémpénzt raknak a szegénység 
elijesztése miatt. Étkezés előtt imádkoznak, majd a család-
fő felolvassa a kis Jézus történetét a Bibliából. Végül kör-
beadják az ostyát, amiből mindenki tör egy kis darabot, és 
kívánnak egymásnak valami jót. Kezdetét veszi a többfogá-
sos ünnepi lakoma. Éjfélkor pásztormisére, az úgynevezett 
pasterkára mennek. 

 
Karácsony Angliában:
Sok helyen a gyerekek és a felnőttek este összegyűlnek, és 

az utcát róják énekelve. Csak reggel találják meg az ajándé-
kokat, mert náluk nem szenteste hanem karácsony első nap-
jának reggelén bonthatják ki a csomagokat. Itt éjjel érkezik 
a kéményen keresztül a Télapó, és ajándékokkal tölti meg 
a gyerekek kandallóra akasztott harisnyáját. A karácsonyi 
asztalról sehol nem hiányzik a pulyka. Az angolszászooknál 
hagyományos desszert  a karácsonyi puding, amely inkább 
kuglófszerű. Ma már egy ezüstpénzt rajtenek el a tésztában. 
az ajtó fölé egy fagyöngykoszorút akasztanak. Régen a 
fagyöngyöt szent növényként tisztelték, azt hitték hogy elűzi 
a gonoszt, és kibékíti az ellenségeket. A múlt századokban  
a szigetországban egy német hagyomány honosodott meg, 
viktória királynő férje ugyanis német származású volt, aki-
nek nagyon hiányzott a szépen feldíszített fenyőfa, ezért az 
udvarban állítatott egyet magának, és ez a szokás szép lassan 
elterjedt. 

 Összegyűjtötte: Tóth Kitti

N é p e k  k a r á c s o n y a
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2006. szeptember 9-én délután őszülő, külsőre is megvál-
tozott egykori diákok gyülekeztek a rákóczifalvai II. Rákó-
czi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási 
Intézmény bejáratánál, hogy 50 év elteltével újra beülhesse-
nek egykori padjaikba és felidézzék az eltelt évek emlékeit.

„ … Itt reménnyé épül annyi emlék 
       És emlékké szépül a remény …”
     Juhász Gyula

   Fél évszázad távlatából sokkal értékesebbnek, sokkal 
szebbnek tűnik az együtt eltöltött idő, a sok-sok közös él-
mény, közelebbinek 
tűnnek a régi osz-
tálytársak, barátok, 
szerelmek.

50 év bizony 
hosszú idő az ember 
életében! Ennyi idő 
alatt rengeteg dolog 
történik egy ember-
rel: új kapcsolatok 
kerülnek előtérbe, 
barátságok, házas-
ságok köttetnek, 
családok születnek.

   Észre kell ven-
nünk, hogy megvál-
toztunk, őszes ha-
lánték, munkában hajlott hátak, érett, komoly arcok jelentek 
meg az eltelt évek barázdáival. Szórakoztató volt, hogy már 
az iskolaudvaron egy-két ember rácsodálkozott egymás-
ra. „Te ki vagy? ... Tudom, ki vagy, csak a neved nem jut 
eszembe.” Úgyhogy sokunknak be kellett mutatkoznia, de 
olyan is akadt, aki mintha az iskolai tablóképről nézett vol-
na vissza ránk. A legutóbbi két találkozót követően ez igen 
furcsa volt. Előkerestük az ötven évvel ezelőtti tablót, és 
találgattuk, megismerjük-e egymást. 1956-ban 54 fő végzett 
„A” és „B” osztályban  -  ebből 30-an fogadták el az osztály-
találkozóra szóló meghívást.

    Ömlött belőlünk a szó, a hangzavar és a zaj elcsitultával 
meghatottan ültünk be a padokba. Majd Tóth Lajos pol-
gármester úr köszöntötte az öreg diákokat. Ezt követően 
az iskola igazgatónője, Vadász Istvánné tartott egy részle-
tes ismertetőt az intézmény életében - az utóbbi 10 évben 
- történt változásokról és fejlesztésekről, az iskola jelenlegi 
életéről, jövőbeli céljairól és lehetőségeiről. Az igazgatónő 
büszkeséggel sorolta az iskola kiváló diákjainak, hírességei-
nek neveit.  Majd megtekintettük a napjainkra már egy hely-
re települt iskolát, amely sokat változott és modernizálódott 
a mai korszerű követelményekhez igazodva. Az újabb épü-

letszárnyak (a 4 tantermes modern osztályok, a művészeti 
és néptánc oktatást biztosító korszerű termek, a könyvtár 
és számítástechnikai szaktantermek, a jól felszerelt ebédlő 
stb.) mind-mind  a meglepetés erejével hatott, új volt szá-
munkra. Az elmondottak és látottak azt igazolják, hogy az 
iskola színvonalas oktató-, hatékony nevelőmunkát végez. 
Az intézmény szellemisége, értékrendje maradandó hatást 
gyakorol a mai diákokra is. 

Az igazgatónő ismertetője után az osztálytalálkozó em-
lékére új hagyományt indítottunk el: közösen fát ültettünk 
az iskola udvarára. Ezt követően meglátogattuk és virággal 
köszöntöttük Szurgyi Istvánné tanárnénit.

   Az osztálytalál-
kozó a programnak 
megfelelően a rend-
hagyó osztályfőnöki 
órával folytatódott. 
A névsorolvasást 
Dr. Rékási Pálné – a 
legendás Mária néni 
tartotta. Most, 50 év 
után szomorúsággal 
kellett tudomásul 
vennünk, hogy egy-
kori tanáraink közül 
sokan, a volt osz-
tálytársak közül 14 
–en az örökkévaló-
ságba távoztak, csak 

emlékezetünkben élnek tovább. Gyertyát gyújtottunk és egy 
perces néma felállással emlékeztünk az elhunytakra.

   A mai napig meghatározóak számunkra azok a tanár 
egyéniségek, akik tanítottak, felkészítettek bennünket az 
életre. Az első osztályban tanítónk volt Szurgyi Margit – ki-
nek szelíd, csendes megbocsátása és toleranciája, emellett 
következetes szigorúsága iránymutató volt. Mindvégig érez-
tette velünk, hogy mindez értünk szól, és nem ellenünk. 

Aichelburg Lajosné több éven keresztül tanította a magyar-
nyelv és irodalom értékeit és szépségeit, szívvel-lélekkel, 
egész egyéniségével arra törekedve, hogy tanítványaiba is 
beleplántálja az anyanyelv hűséges szeretetét, ápolását, pon-
tos és szép használatát. Kiss István egykori igazgató,  Kiss 
Istvánné  osztályfőnökünk, Szurgyi Istvánné és  sorolhat-
nám…

    Külön kell szólnom Dr. Rékási Pálnéról  - Mária néni-
ről – már csak annak kapcsán is , hogy sokunknak példaké-
pe. Emberi alakja – az önmagához és másokhoz való szigo-
ra, az igényesség, következetesség, a jellembeli egyéniség 
és emberi méltóság fogalmát ötvözi egybe. Műveltsége egy 
klasszikus kultúrán alapozódott humán műveltség, hivatását 
mélységesen    szerető ember,   aki sokunkat    terelgetett a 

50 éves osztálytalálkozó
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Az elmúlt három évben örvendetesen sok könyv jelent 

meg településünkön, részben magánkiadásban, részben az 
önkormányzat kezdeményezésére és támogatásával, részben 
intézmények és civil szervezetek ötleteként és önkormány-
zat hathatós segítségével. Ezek, a szerzők által igényesen 
megalkotott művek  gazdagítják községünket és fényesítik 
kulturtörténetünket és nem utolsó sorban (szerintem) hozzá-
járulnak örvendetesen terjedő jóhírünkhöz is.

/Könyvekröl rövid ismertető: www.rakoczifalva.hu/

Száztíz éves az iskolánk rendezvénysorozat alkalmára 
jelent meg az intézmény történetéböl egy csipetet képekben 
bemutató könyv, Vadász Istvánné előszavával, Czirmayné 
Kocsis Róza születésnapi visszapillantójával, Hőnyiné Nagy 
Erzsébet, Kerekes István és Németh Borbála fényképeivel. A 
Képeskönyv grafikai tervezését, nyomdai előkészítését és le-
bonyolítását jómagam végeztem, természetesen a mindezért 
járó mintegy hetvanezer forint munkadíjat nem vettem fel, 
hozzájárulva ezzel is az intézményünk gyarapodásához.

Ez évben nyílt meg a Macimúzeum, ami  Európai ritkaság. 
Bízom benne, hogy nem sokáig várat magára a gyűjteményt 
bemutató album megjelenése. A mielőbbi könyvpremiert se-
gítve (amennyiben ez segítség) vállalom minden honorári-
um nélkül az összes fotózást,  az album grafikai tervezést és
nyomdai előkészítést.                           Papp Imre grafikus

50 éves osztálytalálkozó
későbbi pályánk felé. Tudta, hogy munkájának hatása, ered-
ménye nem azonnal mérhető, hanem csak évtizedek múlva 
lesz látható. Nyolcadik után sokan közülünk tovább tanul-
tak. Eszembe jutottak Ady sorai:

„Csak álom volt a szép diákvilág.
S mint a fecske alkonyati szélben,
Ma szárnyat bont egy sereg diák.”
   A szüleinktől kapott értékek és iskolánk nevelőitől ka-

pott irányító szavak nem voltak hiába valók, kellő alapot 
adtak ahhoz, hogy mindannyian becsületesen megálljuk a 
helyünket az életben. 

   Szépnek látom ezeket az éveket, mert fiatalok voltunk,
nagyon bíztunk a jövőben és saját magunkban. Tizenévesek 
voltunk valamennyien, bőbeszédűek, lelkesek, tele elképze-
lésekkel, reményekkel. Mi már korán megtapasztaltuk, hogy 
életünk végéig tanulni, képezni kell magunkat, ahhoz, hogy 
boldogulni tudjunk az életben.

„Úttalan utakon, imádkozva vagy
szitkozódván békés szívvel vagy lázadozva, de
menni kell, mert vissza nem lehet.”    
                                                      Wass Albert

   Meghatottan, néha akadozva meséltünk egymás után 
mindarról, ami az utolsó találkozónk óta történt velünk - éle-
tünk, családunk, gyermekeink, unokáink eddigi történetét, 
kudarcokat, sikereket, tragédiákat és terveket. Bár az élet 
szétszórt bennünket, mindig úgy érzem, s úgy érezzük, hogy 
Rákóczifalvára haza megyünk, hiszen itt a régi szülői ház, 
az iskola, a gyermekkorunk és a fiatalságunk. Érdeklődve
figyeljük a település és az iskola fejlődését.

     Az óra végén Mária néni meleg szavakkal beszélt a 
legfontosabb dologról a „szeretetről”.

 Eszembe jutott Pál apostolnak a korinthusbeliekhez írt 
levele:

„A szeretet hosszútűrő, kegyes, a szeretet nem irigyke-
dik, a szeretet nem kérkedik, nem fuvalkodik fel.” …„Nem 
cselekszik éktelenül, nem keresi a maga hasznát, nem gerjed 
haragra, nem rója fel a gonoszt.”… „Nem örül a hamisság-
nak, de együtt örül az igazsággal”…”Mindent elfedez, min-
dent hiszen mindent remél, mindent eltűr.” „A szeretet soha 
el nem fogy”

   Éveink sokasodnak, de hiszem, hogy senki sem öregz-
szik meg csak éveinek száma által, s a gyermekkori nevelés 
és minta mindig tartást ad az élet minden helyzetében.

Köszönetet mondok a szervezőknek, elsősorban 
Nyolcasné Mészáros Erzsébetnek és azoknak, akik részvé-
telükkel megtisztelték a találkozót. 

Az osztálytalálkozót követő vacsorán azzal búcsúztunk 
egymástól, hogy találkozunk 5 év múlva.

Kisné Szabados Anna
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Ismét útjára indult a labda a sportcsarnokban. 14 csa-
pat nevezésével több, mint száz embernek jelent hétről-hét-
re kikapcsolódást a labdarúgó torna. Ideális körülmények 
között, izgalmas mérkőzéseknek szurkolhat az időnként 
teltházas szurkolótárbor. Kérdeztem a főszervezőt, s né-
hány játékost az élményeikről. 

Hegedűs Mária
Hányadik RÁCSA kupa ez a mostani?
-13. Én a harmadik torna szervezését kezdtem az idén. 
Mi a tapasztalatod a jelentkezők számáról?
- Nincs nagy ingadozás, 12-16 csapat jelentkezik 

évről-évre. Az első év a tapasztalatszerzés éve volt, meg-
ismertem a csapatvezetőket, játékvezetőket, játékosokat. 
Zökkenőmentesen zajlott a bajnokság. Mivel két NB III-as 
játékos is szerepelhet egy csapatban, így jelentősen nőtt a 
színvonal. Bár a hazai csapatok időnként reklamálták az 
igazolt játékosokat, de végül ők is belátták, hogy szükség 
volt rájuk. Az igazolt játékosoknak is hasznos, hiszen a téli 
időszakban karban tudják tartani a kondíciójukat. Ráadásul 
a körmérkőzés jellege miatt, egészen tavaszig biztosítva van 
a hétvégi mozgás.

Mennyiben módosultak a feltételek?
-A nevezési díjon ezer forintot emeltünk, úgy gondolom 

ez nem számottevő. A lényeg az, hogy a befizetett összegből
mindenre futja. Terembérleti díj, játékvezetői díj, takarítás, 
ügyelet, pénzdíj a helyezetteknek, kupák, oklevelek. 

Hogyan látod a jövőjét? 
-Úgy gondolom a 12-14 csapat jónak mondható, remé-

lem ez a szám jövőre is megmarad. 

Engel Sándor (Molnár-hús), Györe Géza (Calcio), 
Csörghe Tamás (Kőtelek), Kelemen Zoltán (Kőtelek)

Mióta veszel részt a RÁCSA kupán?
E.S. Amióta megkezdődött. Mi vagyunk az egyik olyan 

csapat, amelyik szinte változatlan összeállításban a kezde-
tektől fogva részt vesz a RÁCSA kupa küzdelmeiben. 

Gy.G. Kezdetektől fogva.
Cs.T. A kőtelki csapattal ez a harmadik év, a 

Nagykörűiekkel 5 vagy 6 éve először. 
K.Z. Három éve, mindig a kőtelki csapatban. 

Megkezdődött a RÁCSA kupa!

Milyen változásokat tapasztaltál az évek folyamán?
E.S. Most már lazább, eleinte a küzdőjelleg domborodott 

ki, most inkább a technikás, taktikás jelleg dominál. A két 
NB III-as játékos is jelentősen növeli a mérkőzések szín-
vonalát.

Gy.G. A bordásfal oldalán is van már palánk, amely még 
gyorsabbá teszi a játékot. 

Hogyan értékeled a bajnokság színvonalát?
E.S. Úgy gondolom, évről-évre emelkedik. A kezdetek-

ben még az volt a dicsőség, ha bennünket meg tudott verni 
valaki, ma már fordítva van, az a nagyobb dolog, ha mi tu-
dunk nyerni. 

Gy.G. Egyre jobbak a csapatok, egyre többen ismerik 
meg a rákóczifalvi sportcsarnokot, a környező falvakból és 
Szolnokról sok jó játékos érkezik évről-évre. 

Cs.T. Jó csapatok vesznek részt, számunkra teljesen 
megfelelő. Nem túl erős, de nem is tré. Lenne lehetőségünk 
erősebb bajnokságban is résztvenni, de ott nem lenne siker-
élményünk. Szóval ez pont jó. 

Mit jelent számodra a RÁCSA kupa?
E.S. Nagyon fontos dolog. Ilyenkor összegyűlik a társa-

ság. Nálunk nem az eredmény számít, hanem az hogy ilyen-
kor együtt van a csapat. 

K.Z. Jól érzem magam. Jó a csapat, jó a közönség. Szá-
momra jó kis edzés. Kevesebbet edzem mint a többiek, itt 
egy kicsit próbálom pótolni a lemaradásomat. Nagyon sze-
retem a teremfocit.

Mi volt a legjobb eredmény, amit elért a csapat?
E.S. Második helyezés, de ez már több mint 10 éve volt. 

Akkor még fiatalosabban mozogtunk.  Ma már négyen 50
év fölött vagyunk, de úgy gondolom lesz még vagy öt jó 
évünk. 

Gy.G. Második helyezés a Calcióval, bár arra már ponto-
san nem emlékeszem melyik évben volt, kb. 4-5 éve. 

Cs.T. Helyezésben nem tudnám megmondani, de nem is 
volt ez számunkra fontos. 

K.Z. Nem szoktam figyelni, eljövök, játszom egy jót és
kész. 

Molnár István

Hegedűs Mári Engel Sándor Csörghe Tamás Kelemen Zoltán Györe Géza
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Gyakran halljuk úton-útfélen: becsszóra, szavamat adom, 
itt haljak meg, ha nem igaz. Így akarunk bizonyságot tenni 
az általunk tett kijelentés igazságtartalmáról. Még nem is 
olyan rég az adott szó az írott szerződésnél is többet ért, az 
ember becsülete volt a legnagyobb kincse. Az adott szó be-
tartása nagy jelentőségű volt a mi életünkben is. 24 éve, egy 
nyár eleji napon néztük meg a házat, amit szerettünk volna 
megvenni. A tulajdonos nagyon szívesen fogadott, rövid al-
kudozás után megegyeztünk a vételárban, majd jött a nyo-
matékot adó kézfogás. Nem sokkal ezután (még mi is ott 
tartózkodtunk) egy új vevő állított be, aki tetemes összeget 
ígért a mi általunk kialkudott vételárra. Nagyon megrémül-
tünk, de felesleges volt az ijedtségünk, mert a tulajdonos 
– legnagyobb meglepetésünkre – azt válaszolta, hogy amire 
ő egyszer már kezet adott, nem vonja vissza. Nem volt pe-
dig gazdag ember, nekik is jól jött volna a több pénz, de a 
becsületszó az becsületszó! Nem kell ezt folyton hajtogatni, 
csupán úgy kell viselkedni!

Most viszont rossz tapasztalatom is akadt. Kb. 1 hó-
napja megbontotta a tetőnket a szél, szerettük volna még 
a tél beállta előtt megcsináltatni. Nagy nehezen találtunk 
ácsmestert, aki vállalta a munkát. Megegyeztünk az árban 
és időpontban, ígérte, hogy jön. Sajnos ez csak ígéret ma-
radt! Még arra sem érdemesített, hogy lemondja a munkát, 
pedig már feltalálták a telefont. Most imádkozhatunk, hogy 
ne legyen nagyobb szélvihar, ami tovább ront a dolgokon. 
Az adott szóval, becsületszóval nem érdemes dobálózni fe-
leslegesen, mert lehet, hogy egyszer ennek a kimondásán 
(és elfogadásán) fog múlni valami nagyon fontos dolog az 
életünkben.

Bátorfi Józsefné

Szeretnénk egy vitát nyitni az olvasókkal, hogy mi a véle-
ményük a nyilvános dohányzásról.

Rengeteg ember megfordul nálam az újságos üzletnél és a 
buszmegállóban, na meg az ártézi kútnál. Sokszor mérgelő-
döm, vajon miért nem tartjuk tiszteletben egymást. Nyugodt 
lelkiismerettel a buszra várakozó tömegben rágyújtanak, 
vagy eleve cigarettával a kezében áll a sorba. Vagy lottó fel-
adás, újság vásárlás közben fújja a füstöt egymásra és rám. 
Kisgyermekes anyukák összetalálkoznak és beszéd közben 
fújják a füstöt akár gyermekeikre is. Nem beszélve a fiata-
lokról. Sok esetben a szülő veszi meg gyermekének a füstöl-
ni valót. Vajon nem tudják, hogy milyen káros a szervezetre 
a dohányzás?

S van még ami a szememet szúrja a füstön kívül, a renge-
teg eldobált csikk. 

Kérem, írják meg véleményüket.
Jobbágyné

Becsületszó ereje

A nyilvános dohányzásról

Közel két éve alakult az egyik „legkeményebb” küz-
dősport klub Rákóczifalván, a Magyar Demokrata Fórum 
(MDF) helyi szervezetének támogatásával.

A sportklub beindításában nagy szerepet vállalt Keskeny 
Ervin 15 danos mester, a Magyar Allsyle-Jitsu Kobudo 
Harcművészeti Szervezet elnöke, a Kelet-Európai Harcmű-
vészet elnöke. Igen nagy támogatást és segítséget kaptunk 
Rákóczifalva önkormányzat képviselő-testületétől, kiemel-
ten Tóth Lajos polgármester úrtól. Támogatják a civil szer-
vezeteket és a helyi általános iskola, a szülőkkel közösen, 
valamint kiemelten támogatta a sportolókat a Tiszaferr Kft., 
Majzik Mihály ügyvezető igazgató.

Közel 15 fő aktív sportoló vesz részt a kemény edzése-
ken, Korom András edző és Keskeny Ervin nagymester 
irányításával. 2005-ben pfof. S. Benkel 25 danos nemzetkö-
zi nagymester jelenlétében Rákóczifalván került megrende-
zésre az országos szeminárium.

Kiemelten és személyre szabottan segítjük sportolóinkat, 
részt veszünk különböző rendezvényeken, állami ünnepe-
ken, színvonalas bemutatókat tartunk. 

A küzdősport klub sportolói folyamatosan készülnek a 
magyar és természetesen a nemzetközi versenyekre, szemi-
náriumokra.

Eredményeink az elmúlt évben: Területi versenyen Ács 
Sándor (2.), Korom Szabolcs és Korom Réka (3.), Berta 
Bence (4.). Megyei versenyen Ács Sándor (1.), Korom Réka 
(2.), Berta Bence (3.), Korom Szabolcs, Földi Attila (4.). Jó 
tanuló, jó sportoló Korom Réka.

December 5-én az edzés végén a klub vezetése és a szü-
lők támogatásával meglepetés, mikuláscsomagok érkeztek a 
fiatal sportolókhoz.

Köszönet a sportág támogatóinak, az önkormányzatnak, 
sportolóinak, a mestereknek és az edzőknek. Kívánunk a 
2007. évre jó egészséget és kimagasló eredményeket.

Bacsó Ernő 
MDF helyi szervezetének elnöke, és a Küzdősport Klub titkára

Télapó a küzdősport klubban



2006. Tizedik szám

Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező, szerkesztő: Papp Imre
E havi számunkat a szerkesztőség tagjai közül írták:  
Balázs Antal, Bátorfi Józsefné, Fekete Ferenc, Feketéné Molnár 
Zsuzsanna, Hably Dóra, Hajdú Gergely, Jobbágyné Incze Erzsé-
bet, Karkus Tibor, Katona Gizella, Majorné Pásztor Zsuzsanna, 
Máté Pálné, Molnár István, Tóth Kitti, Ulviczki György 

Önkormányzati híreket sajtó alá rendezte: Szucsik Hajnalka
Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezte: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet
A Rákóczi Lapot terjeszti a Magyar Posta.
Előfizethető a kézbesítőknél és a Posta Hivatalban.

Rákóczifalva, 2006. december 20.

Mottó: „Szeresd azt, ami a tiéd!
… Ha nem becsülöd meg az adottságaidat, mások szemében is 

vesztesz az értékedből.”                                /Moldova György/

2006. november 24-én Rákóczifalván Isten árnyékában címmel 
egyháztörténeti kiállítás nyílt. A Bocs d’ art galériában ez már a 11. 
alkalom, amelyen valami különlegeset, szépet, érdekeset mutatnak 
be az érdeklődőknek.

No, igen! Érdeklődők!
Kimutathatóan több a kintről jövő érdeklődő, mint a helybéli. 

Az okokon gondolkodom, hiszen ezek az események hírelve van-
nak, és mégis igen kevesen látogatják a kiállításokat.

Bevallom, kezdetben én sem nagyon hittem ezek sikerében, de 
ma már büszke vagyok arra, hogy Rákóczifalván van egy olyan 
hely, (mellesleg lassan már ki is nőjjük) ahol úgyszólván bárki meg-
mutathatja a birtokában lévő „kincseit”, és bárki megtekintheti. 

A macigyűjtemény nagyon szép környezetben került bemutatás-
ra. Nem vagyok műértő, nem is kell azzá lennem, elég ha látom, 
hogy ez valami csodaszép, és tudom, mert látható, hogy rengeteg 
munka van benne, és ezt tisztelem.

Ez állandó kiállítás, azonban újabb és újabb adományok érkez-
nek, amelyeket pótlólag rendeznek a már kiállított tárgyak közé. 

Nagy élmény volt számomra, hogy részt vettem az utóbbi kiál-
lítás megnyitóján. A kiállítók és érdeklődők lelkesedése meglepő 
és megindító.

Amikor a kiállított tárgyak láttán régi emlékek idéződnek fel, 
semmihez nem fogható.

Mindenkinek ajánlom ám, tessék megnézni!
Piacra, boltba, vagy bárhová jövet-menet. 
Én is így kaptam az ízére. Először a nyaraló gyermekvendéget 

vittem el, utána be-bementem, legutóbb pedig a három éves uno-
kám vitt be. 

A bejárat előtt mondta: Mama, tudod, erre a papírra az van írva 
– és mint aki már tanulta a szótagolást – hogy „ma-ci-mú-ze-um”.

Valósággal berángatott, hogy nézzük meg!
A 115 cm magas, 70 éves nagy maci talpát (bár tudom, hogy ez 

tilos) megsimogatta, szakértelemmel körbejárt és távozott.
Én meg majdnem biztos vagyok abba, hogy nem utoljára járt 

„múzeumban” az unokám. 
Azt gondolom, hogy a rohanó világban nem ártana megállni 

néha a megnyugtató szépségek, érdekességek, múltunkat idéző 
tárgyak előtt, kirángatni gyermekeinket is a számítógép, tv, stb. 
rabságából, hiszen múltunk ismerete nélkül nincs jövő.

Ezekkel a gondolatokkal ajánlanám minden helyi és más telepü-
lésen lakó embernek a kiállítások megtekintését, azzal a megjegy-
zéssel, hogy semmiféle érdek nem fűz a múzeum népszerűsítéséhez 
– egyszerűen csak tetszik.                                                 P. Zsn

              Közeleg a tél Bocs D’Art galéria

Az éjszakai harmatcseppek már minden reggel még ridegebbé 
teszik a hajnalt.

Mély csend uralkodik az egész tájon, olyan a határ ilyenkor, 
mintha kihalt volna az egész világ. Lassan ébred a természet az 
őszi bágyadt napsütésben. Igyekszik a nap is kikandikálni a felhők 
közül, de ereje megfogyott, s csak erőlködik szegény.

Hová lett a sok apró kis énekes, melyek fölmelegítették a hall-
gató szívét-lelkét még tavasszal? S hová tűnt a rengeteg zümmögő 
dongó, tarkán cikázó rovarsereg, mely olyan mozgalmassá tette az 
erdőt, mezőt és réteket?

Nem hajkurásszák már párjukat a fölajzott baknyulak, amit 
tavasszal minduntalan láttunk a sík mezőkön, vagy a szántások 
borozdáiban. A fácánok sem hangoskodnak már ilyenkor, időnként 
csapnak zajt, mikor valamelyik megriad, s nagy zörgéssel tovaira-
modik a száraz avarban.

Nagy libacsapat húz el fölöttük szépen szabályos „V” alakban. 
Bezzeg ők nem csendesek, biztos sok mondanivalójuk van. Recse-
gős, oly jellegzetes gágogásuk sokáig hallatszik még, ahogy délnek 
röpülnek, majd kisvártatva újabb és újabb csapatok jönnek.

Bizony hosszú pihenőre készül a természet, s hamarosan fehér 
ruhába öltözteti a földet. 

Jéggé fagy minden, s pusztulás vár arra ki a vackát, vagy éppen 
bundáját elhagyja. 

A télről pedig mindig a halál jut eszembe, hiszen magam is az 
„őszbe” léptem már be néhány esztendeje. De elhessegetem én az 
ilyen bús gondolatokat, mivel még csak ősz van, s messze a zi-
mankó. 

A lehulló falevelek ezerféle színben pompáznak, s ilyenkor a 
lenyugvó nap varázsa mintha megbabonázna. 

Kihasználni az október ajándékba adott napfényes óráit, hiszen 
nemsokára ködbe burkolózik minden, mit szemünk csak látni bír. 
Szívom tüdőmbe a száradó avar émelyítő édes illatát, s próbálom 
elfeledni a mindennapok búját-bánatát.

Az esti pára lassan ráterül a tájra. Nagy varjúcsapat vonul át 
fölöttem az ártéri erdő magas fáinak csúcsaira szállva.

Gyorsan sötétedik, a levegő is lehűlt, amint a nap lebukott a 
lombjavesztett fák ágai mögé.

Ulviczki György



Bocs D’Art galéria Nro XI.

ISTEN
ÁRNYÉKÁBAN

Egyházi erekjék kiállítása

Dr. Beer Miklós váci megyéspüspök úr
 Tóth Lajos polgármester úr kiséretében

Szabó József  úr a  Nagykunsági Egyházmegye esperese 
és Fejér Andor úr a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei 

Közgyűlés elnöke




